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Často kladené otázky k novému poplatku 
za odkládání odpadu z nemovité věci se 
základem dle dle kapacity nádoby
Od 1. 1. 2025 v Bořeticích každý zaplatí za to, co vyhodí. Zavádíme spravedlivější 
poplatek za odpad. Nejste si jistí, jak to bude fungovat? Přečtěte si odpovědi na 
nejčastěji kladené dotazy. 

Všeobecné

Proč se zastupitelstvo obce rozhodlo pro změnu poplatku z paušální 
platby za osobu na poplatek za odkládání komunálního?
1. Stále rostoucí náklady na odpadové hospodářství obce. V roce 
2023 doplácela obec na odpadové hospodářství 510 648 Kč. 
2. Dle zákona o odpadech se na obec vztahují tzv. skládkovací limity, 
které by měla plnit. Tento limit jsme v Bořeticích v roce 2023 pře-
kročili o 85 kg/občan/rok (tedy celkem o 112 tun). Při překročení 
limitu platí obec zvýšené skládkovací poplatky. 
Limit produkce směsného komunálního (SKO) a objemného odpadu 
každoročně klesá (až na 120 kg/občan/rok v roce 2029) oproti tomu 
skládkovací poplatky rostou. Tyto hodnoty jsou definovány v zákoně 
o odpadech.  
3. Míra třídění – další parametr, který musí obec pod hrozbou sankce 
(až 200 000 Kč) plnit, je míra třídění. Pro rok 2025 je míra třídění 
60 %. V roce 2023 jsme dosáhli 43 %.

Kdo má povinnost platit poplatek a kdo ho odvádí obci? 
Poplatek za odpad za celou nemovitost odvede majitel rodinného 
domu/nemovitosti. Poplatek (156 Kč/nemovitost/rok) se vztahuje 
také na majitele rekreačních objektů a neobydlených nemovitostí. 

Jak zaplatit za odpad co nejméně? 
Je to snadné. Čím méně směsného komunálního odpadu vyproduku-
jete, tím méně zaplatíte. Zamyslete se nad tím, jak vy sami můžete 
předcházet vzniku odpadu (např. nekupujte balené vody, opakovaně 
používejte sáčky na pečivo nebo zeleninu, nekupujte balené ovoce 
a zeleninu, pořizujte si věci z druhé ruky a posílejte věci dál). Odpad, 
který vám vznikne, pak poctivě vytřiďte. Největší část nevytříděného 
odpadu tvoří bioodpad rostlinného původu z kuchyně a ze zahrady. 
Vhodným řešením pro zpracování bioodpadu jsou domácí komposté-
ry. Ty byly zdarma poskytnuty většině domácností. Na třídění plastu, 
kartonů se svozem od domu jsou určeny pytle, které si i nadále 
můžete vyzvednout na obecním úřadě.

Jak se přihlásím k platbě poplatku za odpad v Bořeticích?
Pokud máte v Bořeticích travalý pobyt, jste k platbě za odpad přihlášeni 
automaticky. Pokud však v Bořeticích bydlíte, ale trvalý pobyt máte 
v jiné obci/městě, vyplňte formulář k ohlašovací povinnosti k místnímu 
poplatku za odkládání komunálního odpadu z nemovité věci, který je ke 
stažení na webových stránkách obce a předejte ho na obecním úřadě. 
Správně by tak měl učinit majitel nemovitosti, ve které bydlíte. Majitel 
nemovitosti zaplatí za odpady za nemovitost, ve které bydlíte. V místě 
trvalého bydliště máte možnost se od poplatku za odpady nechat osvo-

bodit po předložení potvzení, že v Bořeticích za odpady platíte formou 
poplatku za odkládání komunálního odpadu z nemovité věci. 

Kdy zaplatím za odpad za rok 2025?
Až v roce 2026, protože dopředu nevíme, kolik odpadu domácnost 
vyprodukuje. Splatnost poplatku za rok 2025 bude až v roce 2026. 
Informaci o výši poplatku najdete po přihlášení ve svém opdovém 
účtu, případně vám ji předáme na obecním úřadě.

Jak zjistím, kolik mám platit za odpad? 
Výši poplatku zjistíte ve svém odpadovém účtu. Po celý rok zde bu-
dou záznamy o výsypech vaší popelnice a aktuální výši poplatku za 
svoz odpadu. Pro získání přístupu ke svému odpadovému účtu napište 
e-mail na obec@boretice.cz. V e-mailu uveďte jméno a příjmení maji-
tele domu/bytu a adresu domácnosti. O přístup si můžete zažádat od 
1. 12. 2024. Pokud nemáte internet, navštivte na obecním úřadě paní 
Lucii Dufkovou. Ráda vám podá informace o vašem odpadovém účtu.

Co mám dělat, když mám dotaz ohledně nového systému poplatku 
a nenajdu zde odpověď? 
Kontaktujte paní paní Lucii Dufkovou (tel.: tel: 519 430 103, lucie@ 
boretice.cz) nebo pana starostu Františka Petráska (tel.: tel: 519 430 692,  
starosta@boretice.cz).

Rodinné domy

Jak se bude počítat poplatek? 
Nebudete už platit za osobu, ale za celou domácnost. Výše poplatku 
bude záviset na objemu vaší očipované popelnice na směsný odpad 
a počtu výsypů za rok. Sazba za 1 litr objemu je 0,65 Kč. Pro lepší 
představu si to vysvětlíme na příkladech. 
 

Cenu za 1 výsyp pak vynásobte celkovým počtem výsypů za rok. 
Například pokud máte 120l nádobu a 12 výsypů za rok, zaplatíte 
936 Kč (78 Kč za výsyp 120 l nádoby × 12 výsypů za rok). 

Co se stane, když nádoba nebude očipovaná?
Odpad z neočipovaných nádob se od 1. 1. 2025 nebude svážet. 
Neočipovaná nádoba  není přiřazena k žádné domácnosti a odpad 
v ní by neměl kdo zaplatit. 
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Můžu si vybrat velikost nádoby?
Ano. Na vlastní náklady si můžete pořídit 60l, 80l, 120l nebo 240l 
nádobu. Doporučujeme zohlednit objem nádoby s plánovanou fre-
kvencí výsypu nádoby. Je možné mít očipováno i více nádob a jejich 
objem využívat dle potřeby. 

Je minimální částka, kterou je nutné zaplatit, i když odpad během 
kalendářního měsíce nevyprodukuji? 
Každá domácnost musí zaplatit za určitý objem odpadu, i když ho 
vyprodukuje méně. Tento objem je aktuálně nastavený na 20 l na 
občana měsíčně (tzv. minimální dílčí základ poplatku). Tuto minimál-
ní sazbu obec stanovila, aby pokryla náklady na svoz a zpracování 
tříděných složek (papír, plast, sklo, …) a provoz sběrného dvora.
To znamená, že pokud ve vaší domácnosti žijí 3 lidé, předpokládá 
se, že vyprodukujete minimálně 60 l odpadu měsíčně. V případě, že 
nevystavíte v kalendářním měsíci ke svozu popelnici s komunálním 
odpadem, započítá se vaší domácnosti 60 l SKO, tj. zaplatíte v tomto 
měsíci za celou domácnost 60 l × 0,65 Kč =  39 Kč.

Můžu mít více nádob?
Ano, všechny nádoby musí být očipované. Do poplatku se započítá 
vždy jen nádoba, která bude svezena.

Můžu měnit velikost nádoby v průběhu roku? 
Ano. Novou nádobu je nutné očipovat, jinak nebude svezena. Pokud 
budete potřebovat očipovat nádobu, kontaktujte prosím obecní úřad.

Co když nádobu nevystavím ani 1× za měsíc?
Pokud nádobu nevystavíte k výsypu ani 1× za měsíc (například 
protože budete na dovolené nebo ji nenaplníte), započítá se vaší 
domácnosti za daný měsíc minimální sazba, která se odvíjí od mini-
málního dílčího základu poplatku (20 l/osoba/měsíc). 
 

Kolik zaplatím v porovnání s dosavadním paušálním poplatkem?
V tabulce níže najdete srovnání, kolik jste platili dosud a kolik zapla-
títe po zavedení nového systému poplatku. 

Rekreační objekty  

Kolik budu platit za odpad? 
Poplatek bude stejný jako u bytových a rodinných domů. Zaplatíte 
za objem své očipované nádoby a počtu svozů za rok. Za měsíc, kdy 
svou nádobu ke svozu nevystavíte, zaplatíte minimální částku 13 Kč 
(0,65 Kč za 1 l objemu × 20 l minimální dílčí základ).

Životní situace 

Vlastním nemovitost, ve které nikdo nežije 
Pro tuto nemovitost se započítá minimální dílčí základ poplatku 20 l 
nemovitost / kalendářní měsíc. Za celý rok pak zaplatíte 156 Kč (20 l 
minimální dílčí základ × 0,65 Kč za 1 l objemu × 12 měsíců.

Jsem majitel nemovitosti v Bořeticích, ale nebydlím zde, jenom ji 
pronajímám
Jako majitel nemovitosti splňte ohlašovací povinnost vyplněním 
a odevzdáním formuláře, který najdete na webových stránkách 
obce. Uveďte obyvatele, kteří zde mají bydliště. V případě, že 
zaplatí za odpad (formou poplatku za odkládání komunálního 
odpadu z nemovitosti), který zde vyprodukovali, v místě trva-
lého bydliště mohou být na základě vlastní žádosti od poplatku 
osvobozeni.  

Žiji v Bořeticích, ale nemám zde trvalý pobyt
Obci/městě, kde máte trvalý pobyt, nahlaste, že žijete v Bořeticích 
a platíte zde „poplatek za odkládání komunálního odpadu z nemovi-
tosti“. Tím budete v místě trvalého pobytu osvobození od poplatku 
za odpad. Platit budete pouze v Bořeticích.

V nemovitosti má trvalý pobyt osoba, která v ní nebydlí? (např. žije 
v zahraničí nebo v jiné obci) 
Splňte ohlašovací povinnost vyplněním formuláře ,,Čestné prohlášení 
o pobytu v zahraničí“ a přineste doklad o zaplacení poplatku v jiné 
obci nebo městě. Obecní úřad poté vyřadí danou osobu z evidence 
a nebude za ni účtován ani minimální dílčí základ poplatku. Formulář 
bude k dispozici na webových stránkách obce.

Sběrný dvůr

Bude možné ukládat směsný komunální odpad na sběrný dvůr ?
Ne. Na sběrném dvoře bude od 1. 1. 2025 možné ukládat pouze 
objemný odpad, který je příliš velký na to, aby se vešel do popelnice 
(např. dřevo, nábytek, koberec, linoleum, matrace, …)  

Při vstupu na sběrný dvůr se prokážete odpadovou kartou. Vaše 
návštěva a druh uloženého odpadu bude zaznamenán do vašeho 
odpadového účtu. O kartu pro vstup na sběrný dvůr zažádejte na 
obecním úřadě u paní Lucie Dufkové.

 redi

www.boretice.cz
kontakt na správce webu: webboretice@seznam.cz
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Fotogalerie

V hodovou neděli pršelo, foto K. Otáhalová

Zvedání máje v podání našich chlapů, foto J. Michna Předhodovní zpívání je již tradiční letní akcí,  
foto J. Michna
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Fotogalerie

Hodové pondělí na sóle, foto K. Otáhalová

Na podzim proběhly krajské a senátní volby, 
 foto J. Michna

Děti dorazily na lampionový průvod v hojném počtu,  
foto K. Otáhalová
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Fotogalerie

Setkání seniorů proběhlo ve veselé atmosféře, foto K. Otáhalová

Na setkání seniorů jsme popřáli panu Miloslavu Jíšovi 
k jeho 95. narozeninám, foto J. Michna

Popřáli jsme také paní Marušce Lebedové, oslavila  
krásných 95 let, foto K. Michnová
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Fotogalerie

Mikuláš ve škole

Na jarmarku se pilo, jedlo, zpívalo, foto J. Michna

Děti dorazily za sv. Mikulášem také do kostela, 
 foto J. Michna

Slavnost slabikáře

Na obecním jarmarku panovala krásná atmosféra, 
 foto J. Michna

Letos proběhlo setkání se sv. Mikulášem v podání hasičů  
na sóle, foto K. Otáhalová
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Vážení spoluobčané, čtenáři Bořetických listů, 
otevíráme dnes poslední číslo Bořetických 
listů v roce 2024. Červencové číslo nás 
zastihlo během příprav na tradiční krojové 
hody. Hody připravili stárci a chasa společ-
ně s rodiči a na sóle pod májou se letos 
sešlo opravdu hodně lidí. Všem, kteří se 
podíleli na organizaci, patří poděkování. 

V měsíci srpnu Republika Kraví hora uspořádala akci „Noční ote-
vřené sklepy“ a „Zarážení hory“. Po hodech už všichni vinaři začali 
s přípravami na vinobraní. Letošní horké počasí přispělo k tomu, že 
se začalo sbírat dříve než v předchozích letech. Věřme, že letošní 
vína budou kvalitní.

Děti po prázdninách nastoupily do školy. Prvňáčci se již nemohli 
dočkat školních lavic. Začátkem října se konal Běh za bořetickým 
burčákem a běh Bořeticemi. Počasí nám moc nepřálo, ale přesto 
bylo zapsáno 90 běžců v hlavním závodě. Mezi dětmi byla opět 
nejpočetnější kategorie nejmenších dětí. Pro tyto děti máme vždy 
připraveny drobné dárečky. Všichni závodníci obdrželi občerstvení, 
o které se postaraly členky kulturní komise, a vítězové z řad dospě-
lých si odvezli víno od bořetických vinařů. V měsíci říjnu v kulturním 
domě proběhly dva bazárky (Bazárek s dětským oblečením a tradiční 
charitativní Bazárek s hadříky). Komise životního prostředí zorgani-
zovala výsadbu stromů u rybníka. SDH Bořetice uspořádalo pro děti 
a rodiče drakiádu. Dne 1. 11. kulturní komise s pomocí hasičů při-
pravila lampionový průvod. Těší mě, že letos vše vyšlo a návštěvnost 
byla opravdu veliká. Začátkem listopadu vinaři otevřeli své sklepy na 
akci „Putování za mladým vínem“. 

V plánu kulturních akcí je 24. 11. setkání se seniory a 7. 12. vánoč-
ní jarmark. Mimo plán kulturních akcí bylo zařazeno slavnostní roz-
svěcení vánočních stromu na sóle u KD s vystoupením dětí. Letošní 
vánoční strom nabídl obci pan Radek Vala a moc za něj děkujeme. 
Dne 8. 12. je naplánován příchod Mikuláše do kostela a 29. 12. uspo-
řádá Republika Kraví hora „Žehnání vína“.  Před vánočními svátky se 

má v kulturním domě konat vystoupení Štěpánských koledníků. Na 
připravované akce jste všichni zváni.

A co budujeme a připravujeme? Zaměstnanci obecního úřadu vymě-
nili okna a osadili dveře na dílně. Svépomocí jsme zbourali dvě budovy 
vedle jídelny mateřské školy. Na tomto místě by mělo být postaveno 
zdravotní středisko. Proběhla oprava střechy na nové škole za bezmála 
1 850 000 Kč. Škola bude v rámci projektu „Digitalizace a konektivita 
pro kvalitní vzdělávání v ZŠ a MŠ Bořetice“ vybavena novou PC učeb-
nou a stávající bude modernizována. Náklady na projekt činí 1 469 
632 Kč a projekt je spolufinancován Evropskou unií a Ministerstvem 
pro místní rozvoj ČR. Cílem projektu je zkvalitnění vzdělávání zejm. 
v informační gramotnosti žáků ZŠ Bořetice ve vazbě na jejich budoucí 
lepší uplatnění na trhu práce prostřednictvím řešení vnitřní konektivity 
školy, modernizací stávající a pořízením nové PC učebny. Do konce 
roku by měl být předán nový traktor s příkopovým ramenem. 

Vzhledem k neustále se opakujícím problémům s provozem čistič-
ky odpadních vod při deštích jsme byli nuceni pozvat a zaplatit firmu, 
která odhalila viníky, kteří i přes neustálé upozorňování stále vypou-
štějí dešťovou vodu do splaškové kanalizace. Při každém dešti musí 
zaměstnanci hlídat nátok. Závady musí být obyvateli odstraněny! 

Prosinec, to je hlavně doba adventní, která je také dobou zklidnění. 
V minulosti byla totiž intenzivní práce v zemědělství v době od jara 
do podzimu. S adventním obdobím je spojena celá řada lidových 
i moderních tradic – zdobení adventních věnců, tradice řezání vět-
viček – barborek, věšení jmelí, pečení cukroví a vánoček. Od začátku 
prosince děti otevírají adventní kalendář a počítají tak dny do Vánoc. 
Pod nazdobeným vánočním stromečkem očekávají dárečky. Koncem 
roku se vždy ohlížíme zpět. Hodnotíme, co se povedlo, a plánujeme 
do roku příštího. Dovolte mi, abych vám poděkoval za vaši spolupráci 
v roce 2024. Rád bych vám popřál klidné a ničím nerušené vánoční 
svátky. Přeji vám hodně zdraví, štěstí, spokojenosti a úspěchů do 
nového roku.

 František Petrásek, starostai

Úvodník

Společenská kronika naší obce
Vítejte mezi námi

červenec
Sebastián Fodor

Václav Hůlka
Lukáš Zálešák

srpen
Lukáš Mareš

září
Emma Springer
Anne Gočálová

říjen
Oliver Milan

Viktor Štaubert
Matyáš Újezdský

Jubilanti

70 let
září

Josef Šafařík

listopad
Václav Mareš

prosinec
Dagmar Zemanová

75 let
září

Antonín Mikulík  
Vlastimil Sycha

říjen
Leopold Kalousek

Cyril Šebesta

listopad
Františka Pazderková

prosinec
Anna Šebestová

80 let
prosinec

Ludmila Mikulicová

85 let
září

Václav Petrásek 

listopad
Terezie Pazderková

95 let
říjen

Miloslav Jíša

listopad
Marie Lebedová

Všem srdečně gratulujeme 
a přejeme hodně zdraví.

Z našeho středu navždy 
odešli:

červenec
Bohumil Gala

září
Františka Procházková

říjen
Vlastimil Svatoň
Marie Šťavíková 

listopad
Františka Lubalová
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Poločas – zabereme, nebo to vzdáme?  
Nejsem fotbalista. Možná bohužel. Možná (vzhledem k mému pohybo-
vému nadání) bohudík. Každopádně nejen v tomto kolektivním sportu 
je čas hry rozdělen na dvě stejné půle, tzv. poločasy. Poločas je jakýmsi 
průběžným milníkem. Tým si dá malou pauzu a již řádně zahřátý, zpo-
cený, částečně unavený, ale stále ještě relativně nabuzený poslouchá 
svého trenéra, který hodnotí dosavadní průběh hry a plánuje druhý 
poločas. Když se zrovna nedaří, je prostor pro rady ke zlepšení, změnu 
taktiky, popř. výměnu některých hráčů na hřišti. Pokud se daří, je dů-
ležité tým motivovat, aby v nastoleném tempu a taktice pod vidinou 
brzkého vítězství nepolevil. Aspoň tak si to představuji. 

Politika, zejm. ta komunální, by měla být kolektivním sportem. Ide-
álně by zde však proti sobě neměly stát dva týmy, ale jeden tým s jed-
ním cílem, a to je rozvoj obce. Zastupitelstvo obce nemá trenéra, který 
by mu poradil, co a jak dělat případně jinak, lépe. Takovým pomyslným 
trenérem jsou jeho občané a jejich podněty, připomínky, potřeby. Jen 
s tím rozdílem, že když se obci a jejím hráčům daří, trenér většinou 
mlčí, protože je spokojen, když se nedaří, o to více to týmu „osolí“. 

Samozřejmě se najdou i trenéři, kteří by dělali téměř za všech okol-
ností všechno jinak bez ohledu na vývoj hry, a to nemusí být zákonitě 
z důvodu zvolené taktiky či výkonu týmu, resp. jednotlivců, ale prostě 
jen tím, že by nejraději některé hráče viděli sedět na lavičce nebo nej-
lépe úplně mimo hřiště. I to se samozřejmě může stát, jakmile skončí 
„hra“ a nastanou volby. Po nich může jakýkoli hráč, i ten, co si myslel, 
že do toho dal vše, skončit mimo hřiště. Pravidla komunální čutané 
jsou v tomto mnohdy neúprosná. Trenér-občan-volič nad sebou totiž 
už nikoho nemá, není tam žádný „bafuňář“, který by ho sekl po prs-
tech a řekl: „Milý trenére, tak takto ne! Lojza se tady celou dobu snaží, 
má výsledky, toho z týmu prostě nevyhodíš!“ Trenér je v komunále 
jednoduše suverén a může z týmu vyhodit, koho jen chce. I toho jemu 
nesympatického Lojzu, kteří si to objektivně nezaslouží. Naopak může 
opakovaně nasazovat své oblíbence, kteří mnohdy nemají výkon, vlast-
ně ani hrát nechtějí nebo je to během sezóny omrzí a hrají již jen ze 
setrvačnosti. A hra je tím pádem jen horší a horší. Každopádně obecně 
platí, že hráči by měli rady svého trenéra pozorně poslouchat, aby vědě-
li, jak případně zlepšit hru. A taky platí, že ne všechny rady trenéra jsou 
pro výsledek hry užitečné, a ne všichni trenéři jsou dobrými trenéry.

Hra zvaná „Volební období zastupitelstva obce 2022–2026“ dosáh-
la v září 2024 svého pomyslného poločasu. A jak se daří nám hráčům 
v Bořeticích? To samozřejmě s konečnou platností posoudí trenér 
v podobě Vás, voličů, a to nejpozději na konci zápasu v září 2026. 

Každopádně nyní o poločase je možná čas se chvíli zastavit a tro-
chu hodnotit i v našem bořetickém týmu. A aby to bylo možné, je 
nutné mít s čím srovnávat, s nějakým plánem hry. Ten jsme si stano-
vili na ustavujícím jednání zastupitelstva při jednohlasném schválení 
priorit pro hrací období 2022–2026, konkrétně:

Dokončení výstavby splaškové kanalizace a ČOV v obci
Splněno. ČOV funguje, byť samozřejmě problémy jsou a budou. Např. 
s tím, že někteří jsou napojeni na ČOV i s dešťovou kanalizací.

Dokončení výstavby infrastruktury a vytvoření nových stavebních 
míst v lokalitě Záhumenice
Splněno z větší části. Na jedné straně ulice vzniklo 14 stavebních 
pozemků, ještě se chceme pokusit vejít v jednání s majiteli pozemků 
na druhé straně ulice a vybudovat stavební pozemky i zde.

Zajištění dostatečné kapacity základní a mateřské školy
Splněno částečně. Kapacita MŠ byla přebudováním dvou tříd ZŠ na 
jednu třídu MŠ na „nové“ budově školy navýšena.

Oprava střechy na „nové“ budově školy
Splněno. Střecha byla opravena.

Schválení nové vyhlášky o odpadech zohledňující množství vypro-
dukovaného odpadu, a s tím související schválení ceníku za uložení 
odpadu na sběrném dvoře
Aktuálně plněno. Nový vyhláška, resp. nový systém platby za odpad 
by měl naběhnout od roku 2025.

Zeleň v obci a okolí, úprava okolí obce
Průběžně plněno. Obec zakoupila nový traktor s příkopovým ra-
menem pro mj. snadnější údržbu zeleně. Rada obce zřídila komisi 
pro životní prostředí, jejímž prostřednictvím je zajišťována výsadba 
zeleně, zejm. stromů v obci, a která spolupracuje s obcí např. i na 
vzniku nového dětského hřiště, resp. při komplexním využití prostoru 
v lokalitě Panské.

Projekt nového zdravotního střediska v obci – realizace
Aktuálně plněno. Do konce roku 2024 by měla být dokončena de-
molice obecních objektů, mělo by se rozběhnout výběrové řízení na 
zhotovitele stavby a do rozpočtu na rok 2025 by měly být zařazeny 
finance na realizaci stavby.

Komplexní pozemková úprava
Není plněno. A asi ani nebude moci být bohužel plněno. Důvodem je 
skutečnost, že předpokladem pro vydání rozhodnutí o schválení ná-
vrhu pozemkové úpravy je souhlas s návrhem vlastníků 60 % výměry 
půdy řešené v pozemkové úpravě. V Bořeticích je však jeden největší 
vlastník pozemků, který nám tento souhlas odmítá dát.

Hráčským žargonem bychom tedy mohli říct, že první poločas asi 
vcelku vydařil. Hra se vyvíjí žádoucím směrem a až na jedno vynuce-
né střídání a možná některé občas „švejkující“ hráče tým jako celek 
spolupracuje, nehádá se a maká. Tím pádem je vidět i nějaký pokrok. 
Jasně, je to jen názor jednoho z hráčů a trenér to může vidět úplně 
jinak, ale to se ukáže až na konci hry.

Každopádně nás hráče nemůže dosavadní výkon ukolébat, na 
druhou stranu ani případné nadávky trenéra vykolejit. Musíme hrát 
tzv. svoji hru. A musíme ji hrát všichni. Nebo se pak může stát, 
že někteří padnou vyčerpáním na trávník ještě před závěrečným 
hvizdem, protože jiní za celou hru ani nezrychlili krok nebo už je 
hra nebaví. 

Ve druhém poločase je totiž stále o co hrát. Čeká nás ještě nové 
zdravotní středisko a uvidíme, kam se posune projekt nové třídy Ma-
teřské školy, popř. další možná stavební místa v lokalitě Záhumenice. 
Projektují se nové obecní komunikace, které by se následně měly 
také realizovat, a taky snad dojde na vybudování nového dětského 
hřiště v lokalitě Panské.

Tak sportu zdar a hezké svátky všem.

 Jiří Michna, místostarostai
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Bořetice – statistika účasti a hlasování na zastupitelstvu v období 2022–2026
Zastupitel Volební uskupení Účast na zasedání Celkem zasedání Procentní účast Průměrná účast  uskupení
Fibich Lubomír KDU-ČSL 17 17 100,00 %

100,00 %
Kuchyňková Lenka KDU-ČSL 17 17 100,00 %
Hempl Jan Vinaři – za obec krásnější 15 17 88,24 %

70,59 %
Petrásek František Vinaři – za obec krásnější 15 17 88,24 %
Bureš Jaroslav Vinaři – za obec krásnější 12 17 70,59 %
Náležinský Miroslav Vinaři – za obec krásnější 11 17 64,71 %
Novák Stanislav Vinaři – za obec krásnější 7 17 41,18 %
Herůfek Milan Za rozvoj Bořetic 17 17 100,00 %

78,43 %Šebesta Radim Za rozvoj Bořetic 12 17 70,59 %
Herůfek Marek Za rozvoj Bořetic 11 17 64,71 %
Michna Jiří Zapálení pro Bořetice 17 17 100,00 %

98,82 %
Otáhalová Klára Zapálení pro Bořetice 8 8 100,00 %
Polák Marek Zapálení pro Bořetice 17 17 100,00 %
Zemánek Petr Zapálení pro Bořetice 17 17 100,00 %
Bukovská Lenka Zapálení pro Bořetice 16 17 94,12 %

Informace z jednání zastupitelstva obce Bořetice
Zastupitelstvo obce Bořetice na svém XV. mimořádném veřejném 
zasedání konaném dne 23. 7. 2024:
•  zrušilo výběrové řízení na veřejnou zakázku malého rozsahu „Di-

gitalizace a konektivita pro kvalitní vzdělávání v ZŠ a MŠ Boře-
tice – vnitřní vybavení“ z důvodu vyloučení jediného účastníka 
a opětovně schválilo výzvu k podání nabídek na veřejnou zakázku 
malého rozsahu v rámci projektu „Digitalizace a konektivita pro 
kvalitní vzdělávání v ZŠ a MŠ Bořetice II“.

Zastupitelstvo obce Bořetice na svém XVI. veřejném zasedání ko-
naném dne 4. 9. 2024: 
•  schválilo jako dodavatele akce „Digitalizace a konektivita pro kva-

litní vzdělávání v ZŠ a MŠ Bořetice – vnitřní vybavení II“ společnost 
NETCOM CZ s. r. o., Velké Pavlovice, a to za cenu 1 214 572 Kč 
bez DPH;

•  schválilo jako dodavatele akce „Bořetice – dodávka traktoru s pří-
kopovým ramenem“ společnost AGROTEC a.s., Hustopeče, a to za 
cenu 2 029 270 Kč vč. DPH;

•  schválilo vyhlášení veřejné sbírky na akci „Oprava kulturní památ-
ky – Oprava kostela sv. Anny Bořetice“.

Zastupitelstvo obce Bořetice na svém XVII. mimořádném veřejném 
zasedání konaném dne 25. 9. 2024: 
•  schválilo jako zhotovitele akce „Výměna střechy na MŠ a ZŠ Boře-

tice č. 80 včetně krovu“ firmu Kvalit-strechy s.r.o., Hustopeče, za 
cenu 1 836 934 Kč vč. DPH.

Zastupitelstvo obce Bořetice na svém XVIII. veřejném zasedání ko-
naném dne 4. 12. 2024: 
•  schválilo Obecně závaznou vyhlášku obce Bořetice o místním po-

platku za odkládání komunálního odpadu z nemovité věci s účin-
ností od 1. 1. 2025 (poplatek nebude paušální na osobu, ale bude 
se počítat dle kapacity nádoby a četnosti svozu);

•  schválilo Směrnici č. 5/2024 Stočné na území obce Bořetice (stoč-
né zůstává ve stejné výši, zpřísňují se podmínky osvobození od 
platby stočného);

•  schválilo výzvu k podání nabídky v rámci zjednodušeného podlimit-
ního řízení podle zákona o zadávání veřejných zakázek, pro podli-

mitní veřejnou zakázku na stavební práce „Ordinace praktického 
lékaře, Bořetice“ (předpokládaná cena 11 830 891 Kč bez DPH);

•  schválilo dodatek č. 1 ke smlouvě na akci „Demolice budov Boře-
tice“ (dotace z JMK, obec provede bourací práce svépomocí, bude 
to levnější a dopad na výši dotace je minimální);

•  schválilo navýšení výdajové části paragrafu 5512 „Požární ochrana-dob-
rovolná část“ rozpočtu obce pro rok 2024 o částku 50 000 Kč určenou 
na uhrazení zvýšených nákladů na opravu motorového čerpadla PS-12;

•  schválilo rozpočet Obce Bořetice na rok 2025 jako schodkový, 
v paragrafové formě následovně: celková částka na straně příjmů 
37.259.000 Kč, celková částka na straně výdajů 55 522 300 Kč, finan-
cování 18 263 300 Kč s těmito změnami: zvýšení par. 3745 o částku 
50 000 Kč, zvýšení par. 3419 o částku 200 000 Kč (zvýšení dotace 
TJ Sokol), zvýšení par. 3429 o částku 200 000 Kč, zvýšení par. 3613 
o částku 678 000 Kč (projekt obecní úřad), zvýšení par. 3113 o částku 
654 000 Kč (projekt. dokumentace ŠJ), zvýšení par. 3392 o částku 
303 000 Kč (projekt na opravu WC v KD a na opravu střechy KD);

•  schválilo poskytnutí dotace na rok 2025 z rozpočtu obce:
•  Římskokatolické farnosti Bořetice u Hustopečí ve výši 400 000 Kč 

na sanaci kostela sv. Anny;
•  Rybářskému spolku Bořetice ve výši 30 000,- Kč na činnost;
•  Mysliveckému spolku Bořetice ve výši 30 000,- Kč na činnost;
•  Centru 3G ve výši 19 000,- Kč na úhradu energií;
•  TJ Sokol Bořetice ve výši 450 000,- Kč na činnost a opravu pergoly;

•  schválilo poskytnutí daru ve výši 20 000 Kč obci Mikulovice (okres 
Jeseník) na pomoc s odstraněním povodňových škod;

•  schválilo mimořádnou odměnu 15 000 Kč pro pana Jiřího Michnu, 
místostarostu obce Bořetice, a to za pracovní vytížení související 
s přípravou a realizací dotačního projektu Digitalizace a konekti-
vita pro kvalitní vzdělávání v ZŠ a MŠ Bořetice, konkrétně vypra-
cování a zpracování dotační žádosti, vypracování podkladů pro 
výběrové řízení, kontrola rozpočtu, četné konzultace, řešení změny 
projektu, vyhodnocení výběrového řízení a další..

Upozornění: jedná se o upravený výňatek (s komentáři) z přijatých 
usnesení. Plnou verzi usnesení je možné nalézt na webu www.uzob.cz.

 Jiří Michna, místostarostai
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Očekávání
Oldřich Damborský

Nachyluje se ke dnu svaté Viktorie
sněží z mrazivých nebeských věží,
bílá plachta diamantů vše přikryje

čekám na jaro, jež krutá zima střeží.

Kočky za komínem se ohřívají
a nevadí jim bílá metelice,

zimní srdce jsou zavřena na petlice
mezi prst mnu oblý šípek potají.

Sněženky ukázaly svou nevinnost
v bílých květech zvonečků,

marně hledám sluneční most
nevěstě Vesně se složím na vlečku.

Z mých očekávání a přání
koncertovat mi bude banda skřivanů

pak jako páže půjdu za ní
nic neřeknu na její obranu.

(Jen ona ví, že je lesů a vod
křišťálovou paní...)
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Zpráva o činnosti obecní knihovny
O prázdninách a také i v současné době, pokračovalo každé úterý 
od 9.30 do 11.30 knihohraní pro děti od 0 do 3 let. Děti se společně 
s rodiči a seznamují s knihami a chodem knihovny a jsou opravdu 
šikovné. Společně se i pohrají s hračkami věnovanými od dárců, kte-
rým tímto ještě jednou za darované hračky moc děkuji.

Od září probíhá v knihovně každou středu a pátek od 16 do 18 
hodin pexesování a skládání puzzle.

Začátkem října naši knihovnu navštívila 2. třída ZŠ Bořetice s paní 
učitelkou Mirkou Herůfkovou. Seznámili se s chodem knihovny, kníž-
kami, plnili úkoly mnou i paní učitelkou připravenými a opravdu byli 
moc šikovní. Bylo to opravdu příjemně strávené dopoledne.

22. 10. v 18 hodin se uskutečnila přednáška na téma: Historie 
a současnost Bořetického kroje.

Touto tématikou nás provedli pan Václav Petrásek, jeho byla histo-
rie a ukázka krojových historických součástí. Současnost a oblékání 
kroje na krejčovské panně nám předvedla paní Lenka Buchtová, která 
šije i vyšívá kroje.

Na tuto akci dorazilo 18 spoluobčanů, největší zastoupení měly 
ženy a tetičky, ale našlo se i několik mužů. Dozvěděli jsme se novinky 
o krojích a že pořízení kroje není levnou záležitostí. Kolik váží žen-
ský kroj, jak se co vyšívá, škrobí, žehlí a mnoho dalších zajímavostí. 
Byla to prostě super debata a dobrá nálada vládla celou knihovnou. 
Nakonec byla sladká tečka.

V listopadu pojedu vrátit VF Břeclav a dovezu mnoho pěkných 
knih, které zveřejním na facebookových stránkách knihovny. Koupila 

jsem také zajímavé knihy, obzvlášť 3 díly Šikmého kostela od Karin 
Lednické. Je to v současnosti nejoblíbenější česká spisovatelka.

V novém roce plánuji různé akce pro děti i dospělé můžete se 
těšit. 

 Přeji vám všem krásný nový rok 2025, vaše knihovnice  

 Lenka Grůzovái

V říjnu proběhla v knihovně přednáška o bořetickém  
kroji, foto L. Grůzová

Mockrát děkujeme za 
příspěvky na vydávání 
Bořetických listů

Manželé Anna a František Dufkovi, Hodonín  za 500 Kč 
Paní Anna Očenášková, Bořetice  za 500 Kč
Paní Anna Petrásková, Bořetice  za 500 Kč
Pan Stanislav Petrásek, Pustá Rybná  za 1 000 Kč
Manželé Eva a Petr Bařinovi, USA  za 1 000 Kč
Paní Anastasie Kovářová, rozená Grůzová, Liberec  za 1 000 Kč
Paní Marie Vojtíková, rozená Grůzová, Liberec  za 1 000 Kč
Pan Stanislav Kadlec, Hovorany  za 500 Kč
Pan Jaroslav Chrástek, Boskovice  za 500 Kč
Paní Marie Langášová, Brno  za 500 Kč
Pan Václav Bařina, USA za 2 000 Kč
Paní Veronika Šustrová, Žďár nad Sázavou  za 1 000 Kč
Pan Marek Petrásek, Blučina  za 2 000 Kč

Všem ještě jednou mockrát děkujeme.
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Taky to určitě znáte, potřebujete zpomalit, uklidnit po náročném dni 
svou mysl. Nás rybáře okamžitě napadne naházet věci do auta, přijet 
k rybníku, nahodit si na kapra či dravce a rázem je realita všedních 
dnů lehčí. A moc dobře víme, že i „nerybáři“ sem někdy vyrazí nasát 
čerstvý vzduch a utřídit myšlenky. 

Čisté a udržované okolí rybníků není ale samozřejmé. I my rybáři 
po sobě musíme uklízet, prosíme tedy i vás, ostatní návštěvníky, 
abyste se k jejich okolí chovali s úctou a respektem. To, co si přine-
sete, si i odneste a nezapomínejte prosím, uklízet i po svých čtyřno-
hých mazlíčcích. Velmi nám tím ulehčíte následnou údržbu rybníků 
a jejich okolí. 

Vjezd automobilů je povolen pouze pod hrází rybníků, nenajíždějte 
až k nim. 

V letošním roce se nám zase podařilo udělat kus práce, na rybníku 2 
(pod sklepy) jsme dokončili opravu příjezdové cesty. Na rybníku 1 se 
místo staré, již ztrouchnivělé pergoly vybudovala pergola zcela nová. 

Spolek také tradičně pořádal dětské rybářské závody, konaly se 
1. června a zúčastnilo se celkem 60 dětí, z toho 32 chytajících. Opět 
se za pomoci Obce Bořetice a místních podnikatelů podařila sesta-
vit velmi bohatá tombola a děti měly v rámci závodů občerstvení 
zdarma. Každý malý rybář si navíc mohl odnést jednu ulovenou rybu. 

Abychom nevynechali ani dospělé rybáře, tak jsme začátkem květ-
na pořádali noční rybářské závody. Účast byla opět hojná a jsme rádi, 
že se i z těchto závodů stává hezká tradice. 

Další důležitou činností rybářů je nasazování ryb. Každým rokem 
stojí zarybnění rybníků přes 100 000 Kč, což je hrazeno čistě z člen-
ských příspěvků rybářského spolku. Veškerá ryba byla opět dodána 
rybářstvím Hodonín. 

Ale nejen rybáři stojí za celou krásou našich rybníků. Z dotací Obce 
Bořetice se hradilo krmivo pro ryby, podařily se opravit cesty a také 
se finančně zajistilo pořádání dětských rybářských závodů. Děkujeme 
obci jak za finanční dotaci, tak i za perfektní spolupráci v průběhu 
celého roku. 

Velké díky patří také mysliveckému spolku, podnikatelům a čle-
nům, kteří jakkoliv pomohli nebo podpořili náš spolek. Nebudeme 
raději jmenovat, abychom na nikoho nezapomněli. 

Zkrátka a dobře, sejdeme se u vody. Petrův zdar! 

 Rybářský spolek Bořeticei

Oáza pro duši u našich rybníků

Ve sbírce pro Diakonii Broumov jsme odevzdali celkem 286 pytlů.  
Děkujeme všem, kteří jste se  zapojili.
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Voják v záloze
Poslouchávám Český rozhlas 6, který je označen „plus“ – rozhlas 
mluveného slova. Při večerním nasloucháním jsem dvakrát (v břez-
nu a v červenci) poslouchal zajímavý, poutavý rozhovor redaktora 
rozhlasu s dobrovolným záložníkem z Bořetic. Tento rozhovor byl 
skutečně při setkání se záložníky při jejich týdenním setkání v Olo-
mouci. Jmenovaný záložník J. Michna zasedl k rozhovoru, který sdělil 
rozhodnutí, proč je potřeba tento druh vojáků vytvořit. Když vezme-
me zpravodaj českých rozvědek o tom, jak ve světě se rozmáhá vá-
lečné trampoty. Svoboda je velice dobré uspořádání demokratického 
státu. Nelze však spoléhat, že spojenci v uvedeném společenství 
vždycky nás ochrání. Počet stálé armády není nikterak vysoký, proto 
je důležité mít i z části vycvičené dobrovolné záložníky. Současné 
bojové operace je v nich již používáno mnoho technických pokroků, 
proto záložníci v tomto oboru se dají využívat. Když vidíme situaci, 
která se objevila na území Ukrajiny, to napovídá jen připravení bojové 
události nepřekvapí. Když se podíváme na situaci, která již třetím 
rokem na tomto území se provádí, uvidíme, jak stát Rusko se chová 
vůči Evropským státům. Stát, který je rozlohou území 17 mil. km2 se 
144 mil. obyvatel snaží okupovat vytvořený samostatný ukrajinský 
stát (600 tis. km2 – 38 mil. obyvatel). Velký soused chce ukrojit 
a zvětšit svoje soustátí, takže okupuje 100 tis. km2, z kterého hodlá 
připojit k velkému Rusku. Válka trvá již třetím rokem a okupované 
území je dokonale zdevastováno. Obyvatelé odešli a všechno ostatní 
je rozbito, poničeno. Ruský bezohledný agresor si dovoluje i odstřelo-
vat dětskou nemocnici. Tyto údaje jsou zde proto, aby bylo vidět, jaké 
riziko z této strany nás může ohrozit. Je dobře, že se najde skupina 
odvážných mužů, kteří se rozhodli vstoupit do armády a připravit se 
na případně podpůrný odpor. Patří jim poděkování.

Rozhlasový redaktor oslovil záložníka Jiřího a vedl rozhovor o tom, 
co jej k tomuto činu přivedlo, jak na to reagovala manželka a členové 

blízké rodiny. V prvním oznámení toto rozhodnutí bylo přijato s ne-
velkým porozuměním, po čase však plně schváleno. Uvedený záložník 
popisuje situaci v současně armádě jak velitelé a řídící důstojníci 
jsou lidé vzdělaní, kultivovaní a připraveni na jakoukoliv vojenskou 
operaci. Mnoho těchto velících činitelů vystudovalo vysoké vojenské 
školy, dokonce i několik v USA. Uvedený záložník uznává, že v tom 
krátkém pobytu je uplatňován vojenský řád a dodržován zavede-
ný pořádek. Jednotlivý záložníci jsou víceméně zařazováni na úse-
ku technického vybavení zbraní. Dneska již do nedávna označování 
pěšáci (futrkanón) tzv. potrava pro děla. Moderní vedení boje je již 
velkou části rozhodující technické vybavení. Převážná většina odváž-
ných záložníků je rozhodnuta plnit jakékoliv potřeby. Bylo by však 
nutno tuto část armády rozšířit (4,2 tis.). jak uvádí velitelé armády 
bylo by potřeba tento útvar doplnit ne méně na 10 tis.

Celý rozhovor byl uveden dobře poslouchatelným způsobem, 
hlasitostí a vzájemným pokládáním otázek a odpovědí. Tomuto 
bořetickému záložníkovi Jiřímu Michnovi patří poděkování za toto 
rozhodnutí pro vykonávání záložní vojenské služby. Určitě byl vybrán 
proto, že rozhovor s ním byl zajímavý, poslouchatelný a věcný. Z ne-
velkého množství byl vybrán „lepší z dobrých“. Přeji mu, aby dokud 
mu bude sloužit zdraví a hodlal byt rozhodnut v této službě, ať se 
mu to líbí a rodina to dobře snáší. Mimo zajímavostí vojenských, 
reportér rozhlasu mu popřál, aby se mu dařilo ve veřejné funkci 
(místostarosty). Toto posouzení posílá Stanislav z rodu Pazderků, 
šéfredaktor Rozhlasové stanice 6 je Pazderka s kořeny rodu v Bo-
řeticích a mám radost z toho, že jej odvážný statečný záložník má 
blízko k rodu Pazderků. Ať se dobře daří, zdraví slouží a rodinná 
pohoda vládne.

  Nikolka a Stanislav Pazderkovii

Rozhovor s panem učitelem 
Oldřichem Jeřábkem
Pane učiteli, 7. 11. 2024 oslavíte mimořádné životní jubileum, 
95. narozeniny. Zavzpomínejte na rok 1954, kdy jste začal vyučovat 
ve velkopavlovické Hudební škole a hlavně na Vaše první setkání se 
zakladatelem a ředitelem Karlem Francem, o kterém často hovoříte 
a kterého jste měl rád.
Obdržel jsem dopis od školního inspektora, že jsem byl zařazen jako 
pedagog do Hudební školy ve Velkých Pavlovicích a tenkrát jsem se 
poprvé setkal s panem ředitelem a zakladatelem školy Karlem Fran-
cem, který mne, pamatuji si to přesně, 2. září 1954 přijímal a velmi se 
mi věnoval. Po letech si vzpomínám a obdivuji, jak byl tolerantní a ne-
zpovídal mě a nic mi neurčoval. Dokonce mi našel ve Velkých Pavlovi-
cích ubytování, bylo to na Zelnici, dnes je ten dům už zbouraný. Takže 
v týdnu jsem bydlel v Pavlovicích, abych nemusel denně dojíždět. Do 
mojí rodné obce Nížkovic je to z Pavlovic 41 km, přímý spoj nebyl, 
cestoval jsem vlakem přes Brno. Později jsem jezdil na motocyklu, to 
mi bylo 25 let. Svou práci pedagoga jsem měl rád, pamatuji si ještě 

velmi dobře na některé žáky z té doby. Kromě pana ředitele France 
byl mým dalším kolegou pan učitel Jaborník a měli jsme tenkrát ve 
škole 27 žáků. Školné, které bylo 25 Kč měsíčně, jsme osobně od žáků 
vybírali a odevzdávali na Národním výboru. Platy pedagogů zajišťovalo 
Ministerstvo školství prostřednictvím okresního Odboru školství. Na 
kontrolu nám tenkrát chodili inspektoři okresní a krajští. Jednou přišel 
na kontrolu známý hudební skladatel Jan Plichta společně s panem 
ředitelem Chovancem z břeclavské Hudební školy. Prohlédli si naši 
školu, podívali se, jak vyučujeme a pak jsme šli k Francům do sklepa! 
Oni nám plně důvěřovali. I inspektor Jánoš se choval podobně, přišel 
a poslechl si, jak žáci hrají, jeho zajímaly výsledky, to byl praktický mu-
zikant. Hlavně ho nezajímalo, jakou má kdo politickou příslušnost nebo 
jak vyplňujeme papíry. Politici z kraje, ti nám prohlíželi, jak máme vy-
plněné v knihách kolonky, žák je skoro ani nezajímal, jen to, jak máme 
vedené písemnosti. S ředitelem Francem jsem velmi rád spolupracoval, 
dobře jsme spolu vycházeli, doprovázel jsem jeho žáky. Vždycky na 
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konci školního roku jsme pořádali besídky, nejprve hráli sólisté, potom 
následovala komorní hra, kterou měl Karel Franc velmi rád, Polovina 
žáků školy byli houslisté, hodně žáků hrálo na klavír a na harmoniky. 
S kolegou Jaborníkem jsem hrál také, nacvičovali jsme spolu Kramářův 
Koncert pro hoboj a měli jsme domluveno, že kdo udělá první chybu, 
bude v hospodě platit pivo! Byla to taková legrace a on mi to pivo 
pak opravdu platil! Později přicházeli noví učitelé. Když zemřel Karel 
Franc a odešel pan učitel Jaborník, vystřídali se ve škole J. Nádeníček, 
V. Chvistková, Tůma a Procinger, houslista amatér s uměleckým pse-
udonymem Pavlovský. Ten se později věnoval i komunální politice, 
dokonce se stal okresním funkcionářem. Jednou jsme společně s Fran-
cem a Pavlovským hráli krásnou barokní skladbu od Händela v kostele. 
Franc také složil Koncert pro housle, pracoval na něm a vždycky mi 
nové části přehrával, ale ty noty se bohužel nezachovaly, škoda, byla 
to moc pěkná hudba. Franc byl vynikající houslista a měl také vzácné 
italské housle, učil se mimo jiné u koncertního mistra z brněnského 
divadla, Burget se jmenoval a byla to opravdová kapacita ve svém 
oboru, první housle v divadle, sólista a pedagog. V červnu 1957 měl 
ještě Franc besídku se svými žáky a téhož roku v listopadu jsme se 
s ním naposledy rozloučili. Dožil se pouze 52 let. Letos v září uplynulo 
75 let od založení Hudební školy ve Velkých Pavlovicích, což je dílo 
Karla France s trvalým odkazem, ze kterého čerpají další a další nové 
generace nejen ve Velkých Pavlovicích, ale i v okolních obcích.

Nechvalně „proslulá“ 50. léta minulého století musela být ve Vel-
kých Pavlovicích zvláště náročná, násilná kolektivizace a vyvlast-
ňování majetku.
Tenkrát byla společnost velmi neklidná a nikdo nevěděl, co bude a děti 
byly také zmatené, protože dějiny se „upravovaly“ a stále se musela 
projevovat poslušnost režimu. To, co se zde dělo, bylo smutné, lidem 
se braly majetky a hlavní představitelé města řídili kolektivizaci. Mno-
ho lidí se muselo vystěhovat, a to ovlivňovalo mezilidské vztahy a byl 
to „divný pořádek“. Napřed byla šibenice v Brně i v Praze, potom už 
jenom v Praze. V republice bylo 15 pracovních táborů, kam byli posí-
láni odpůrci režimu. Odhaduje se, že to bylo, ani se mi to číslo nechce 
říkat, 200 000 osob. Začalo to popravou Milady Horákové. Jednou přišli 
představitelé města i do naší Hudební školy a řekli, že tady to přijde 
brzo zavřít, protože sem chodí děti reakcionářů. V rámci republiky 
působilo mnoho udavačů, kteří poslouchali, co lidé říkají, jaké mají 
názory. Byla to velmi těžká doba. Minulost se musí připomínat, aby 
se volila lepší budoucnost. Připomínat, připomínat, protože člověk rád 
zapomíná. Já sám často připomínám svým vnoučatům, jak venkovské 
ženy pracovaly v zemědělství za 5 Kč na den, pak si šly stoupnout do 
fronty, a nakonec chleba nebyl! To si dnes nedovede nikdo představit. 
Zlobím se na svoje děti a vnoučata, když nejdou k volbám. Za komu-
nizmu byly volby vynucené, plenta byla v rohu, ale tam nikdo nešel 
a přesně se vědělo, co má kdo v rukou a co tam dává. Já pravidelně 
chodím k volbám a vážím si svobodných voleb!

Pane učiteli, Vaše bývalé žáky bude jistě zajímat, jak v současné 
době žijete a jak se Vám daří tak úspěšně udržovat dobrou fyzickou 
i duševní kondici.
No, to je jednoduché, každý člověk musí především regulovat obsah 
svých myšlenek, aby dobře vycházel s okolím. Bydlíme s manželkou, 
dcerou, vnoučaty a pravnoučaty již 15 let v Břeclavi, druhá dce-
ra je ve Vyškově, vnučka Radanka se vdala a nyní čekáme dalšího 
pravnoučka. Třikrát denně chodím ven se psem, s naší Růženkou, 
mám spočítáno, že za 10 let jsem nachodil přes 3 000 km. Stravuji 
se zdravě, střídmě, nekouřím, alkohol jen svátečně, při návštěvách 

a oslavách. Také stále hraji na housle a klavír a věnuji se své celoži-
votní zálibě, což, jak všichni moji bývalí žáci dobře vědí, jsou šachy.

V současné době se prosazují různé moderní a alternativní trendy ve 
výchově a vzdělávání dětí. Jaký je Váš názor na tuto problematiku?
Jednoznačně výchova příkladem, ne poučením. Vychovávat tak, aby 
děti byly samostatné. Každý ať si vzpomene, když byl dítětem, jak se 
ho všechno dotýkalo a on se nemohl k tomu vyjádřit, protože to ani 
neuměl. Také je důležité klást na děti požadavky a nerozmazlovat je. 
Dítě musí mít i povinnosti. Nikdo mu nebude v životě tolerovat jeho 
nadřazené požadavky. Taky musí mít dítě odpovědnost. Za našeho 
mládí bylo všechno jednodušší. Žádné technické vymoženosti, rádia, 
televize, auta, mobily, žádné sociální sítě, když bylo v rodině kolo, tak 
to už bylo něco! Neměli jsme tolik zájmů a starostí a chtění a ne-
chtění. Počet informací narůstá a mladí lidé je nestačí ani strávit, tak 
se nedivme, že někdy jim podstatné věci mohou uniknout!

Kdo Vás zná, ví, že máte v oblibě lidové písně, zejména ty slovácké.
Moje rodná vesnice Nížkovice je krajová obec okresu Vyškov, a to 
jsou Hanáci. A já jsem měl vždycky rád slovácké písničky a nevě-
děl jsem proč, ale teď už to vím! Moje prababička se totiž narodila 
v Podivíně! Dlouho jsem to nevěděl, ale později jsem tam ještě našel 
příbuzné a navštívil jsem je. 

Mnohým občanům Velkých Pavlovic jste hrál na svatbě a také na 
vítání občánků.
Každý rok bývalo kolem 30 svateb a vítání občánků, za těch 20 let, 
co jsem na radnici hrával a doprovázel pavlovické zpěvačky, to byly 
stovky svateb.

Vážený pane učiteli, děkujeme Vám za rozhovor.

  Rozhovor s panem učitelem Jeřábkem pořídila dne 25. 10. 2024i   

 Milena Karberovái
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Pochvala existence JZD
V nedávné době byl v Bořetických listech uveřejněn výpis z obecní 
kroniky. Náplní toho bylo pochvala, jak spolehlivě se pracuje na druž-
stevním hospodářství. Při psaní obecních kronik je doporučováno, 
aby zápisy byly vždy prováděny jen v té současné době. Tento zápis 
bude dokladem, jaké názory na zrušení selského stavu panovaly při 
„dobrovolném“ vstupu do kolektivního hospodářství. Je to jen krát-
ký záznam, dá se předpokládat, že je tam více komentářů. Pisateli 
kroniky zřejmě nepulzovala v žilách selská krev a ani nepoužíval při 
psaní zdravý selský rozum. Autor byl zřejmě oděn do rudého pláště 
zdobeného hvězdami se srpem a kladivem. Chtěl bych doplnit druhou 
stránkou, co vlastně společné kolchozní hospodářství bylo přínosem. 
Zakládání a provozování přišlo z Východu z Moskvy po revolučním 
roce 1917. Jenže revoluční dění nepatří do činnosti v zemědělském 
podnikání. To se nedá ovlivnit všemi možnými různými názory a změ-
nami. Co všechno museli prožít sedláci, by bylo na samostatné dlouhé 
povídání, ale jak velké utrpení, ponížení a bolest museli tito pracovití 
laskaví, srdeční a ochotní sedláci a jejich rodiny prožít. Pokusím se 
alespoň z části z toho napsat. Politickým převratem v únoru 1948 
nastalo kopírování budování socialismu v sovětském svazu. V podni-
kání zemědělské revoluce se nedají v žádném případě použít. Pokrok 
v zemědělské činnosti se dá navádět pouze evolučním způsobem. 
Brutální, komunisty uplatňovaný bolševický režim, všechno dělal 
úplně opačně. Po nastolení komunistické moci v Čechách nastalo 
uplatňování brutálního útrpného konání v zemědělství.

Byl vypracován systém, jak postupně zatěžovat sedláky vším mož-
ným ponižujícím způsobem každoročně byly předpisovány dodávkové 
úkoly ve všem možném. Dokonce i ze zabijačky se musel odevzdávat 
krupon a značná část sádla. Obtížné plnění bylo tvrdě postihováno 
pokutou, v některých případech dokonce i vězením. V každé obci 
stranná vláda vytipovala větší sedláky „kulaky“, které utláčela mno-
hem víc. Často to skončilo tím, že hospodář byl kriminalizován, do-
konce v mnoha případech bylo rozhodnuto zabavit veškerý movitý 
i nemovitý majetek. Majitelé museli rodný grunt do 24 hodin opustit. 
Pracoval jsem prakticky po celý život v trochu větší vesnici u Olomou-
ce. V době žní v sobotu rozhlas oznamoval, že byl splněn plán do-
dávky zrna. V pondělí navštěvovali některé sedláky s oznámením, že 
neplní své povinnosti a je rozhodnuto, aby do 24 hodin odešli. V této 
větší obci tak bylo provedeno u 8 sedláckých rodin. V obci Bořeticích 
větších sedláků nebylo. Bylo obtížné udělat z někoho kulaka. Aby se 
stávalo problémem obdělávání polností a ošetřování zvířat, bylo pře-
depsáno velké množství dodávkových povinností. Mimo to se dokonce 
nařizovalo pěstování technických plodin (tabák, řepka olejná). To byly 
plodiny náročné na ruční práci. Zpeněžení bylo nízké a nezůstávalo 
nic ze zbytků pro použití při ošetřování zvířat. Dokonce bylo zříze-
no ministerstvo pro vymáhání předepsaných dodávek. Členové této 
instituce byli převážně brutální a hrubí při jednání se sedláky. Tyto 
všechny povinnosti měly přispět k tomu, aby všichni sedláci postupně 
vstoupili do JZD. Dá se opravdu k tomu přidat, že před koncem 50. 
let již se sedlačení nedalo provozovat. Mírně udržovalo hospodáře 
cukrovky a révy vinné. V roce 1959 skončilo soukromé hospodářství. 
Vůbec se nehledělo na to, jak dlouho tito občané na gruntech žili, jak 
často řešili velmi nepříjemné situace, vždy byli ochotní podporovat 
potřebné. Prezident A. Novotný po nástupu do své funkce prohlásil: 
“Nebude v ČSR socializmus, pokud se nepodrobí všichni, kteří obdě-
lávají pozemky.“ Tento termín byl dodržen za podmínek, které se již 

ani nehodí připomínat. Statistikou je uvedeno, že v tomto oboru 99 
% bylo uvedeno do společného obhospodařování.

Podíváme-li se dneska do přírody za vesnicí, zjistíme, že původ-
ně z pestré přírody byla zbudována step. Všechny ovocné stromy 
(ořechy na souvrati, třešňové kmeny z vinic, stejně tak i švestkové 
stromy a rybízové keře) byly vytrhány. Všechny vinice na Čtvrtích Vr-
bici a Odměrách byly vytrháním zrušeny. Mnoho majitelům v těchto 
vinic, po vstupu do JZD zůstaly ve sklepech prázdné sudy. Tak se stalo 
i mému tatínkovi, kterému jako muži v letech byla nabídnuta vinice 
ve Veselých u Němčiček poblíž uherkového mlýna. Jako malá náplast 
byly přidělovány tzv. záhumenky. Výměra této plochy byla 10 arů. 
Bývalí sedláci uměli i tyto malé plochy dobře využívat. I přes všechny 
tyto překážky v žádné rodině nenastal nikdy hladomor. Dětem z těch-
to rodin bývalo obvykle zamezeno absolvovat vyšší vzdělání. Jenže, 
aby mohl být provozován průmysl bylo potřeba mít k tomu vzdělané 
techniky. Takže v tomto oboru studovalo mnoho členů bývalých sed-
láků. Pokračovat v práci po rodičích v JZD bylo urážkou a v převážné 
většině tato mládež odcházela úplně jinam. 

Podíváme-li se do současné krajiny, tak se nám naskytne pohled 
na stepní plochu. Jak uvádí zpravodaj v knize o Bořeticích v čase sou-
kromníků, myslivecká společnost každým rokem v listopadu prová-
děla hon na zajíce. Bylo postříleno od 600–650 zajíců. Po pár letech 
společného hospodaření již na stejné ploše bývalo uloveno 25 ks. 
Koroptve v podstatě vymizely, bažanti se přece jen z části udrželi, tak-
že myslivci mohli chodit na bažantí kohouty. Mimo těchto drobných 
zvířátek chybí v krajině ptactvo. Skřivánci nezpívají, poněvadž nemají, 
kde hnízdit a čím se živit. Kukačky nenajdou na keřích housenky, 
kterými se živí (keře nejsou). Dokonce vymyzeli ¾ hmyzu. Účelnost 
a potřebu v krajině nebudu rozvádět, protože to, co dneska v katastru 
vidíme, škoda slov. Studánka ve Žlebách zůstala, avšak žádná voda 
již tam nepramení. V dřívějších časech, pokud se prováděla pastva 
zvířat, tato voda ze studánky sloužila pro napití. 

Bude dlouho trvat, než se do krajiny dostanou znovu. Různé keře, 
stromy, aby se měla kam vrátit drobné ptactvo. V následujícím od-
stavci se podíváme do Boží přírody, jak není jednoduché ani snadné 
v tomto oboru provádět velké změny. Je dobře připomenout, že veške-
ré úpravy byly svěřeny členům KSČ v menším množství i odborníkům. 
Je známé přísloví: „I poslední sedlák věděl, jak je potřebné pěstovat 
polní kultury a ošetřovat domácí zvířata.“

Polní práce, to je dřina Socializmus je filozofie selhání,
Zemědělče, tvoje vina krédo hlupáctví
Vstoupíš-li do JZD  a vyznavačství závisti.
Lépe se ti povede.  W. Chur.
Učitel místní školy

Považuji za závažný historický zlom v dějinách našeho venkova – li-
kvidaci svobodného sedláctví v 50. letech, a to hrubým a ponižujícím 
způsobem. Po staletí byl základní buňkou zemědělství statek, u nás 
„grunt“, což znamená „základ“. Byl to uspokojivě fungující ekonomic-
ký systém, energeticky soběstačný. Uplatněním moderní vědy může 
zemědělství fungovat lépe, zvýšit produktivitu práce a odstranit nej-
horší sociální rozpory. Předpokladem toho je, že i modernizace bude 
mít úctu k přírodě. Zpupný gigantomanizmus, brutálním způsobem 
řízený stranickými kádry, sloužící „světovému vědeckému názoru“ při-
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Ema Bílková a její cesta za tenisovým úspěchem
Ema se poprvé setkala s tenisem 
ve čtyřech letech. V květnu 2021 
začala navštěvovat tenisový klub TJ 
Slavoj Velké Pavlovice pod vedením 
trenéra Zdeňka Kaliny. Hned od za-
čátku ji tenis nadchl – po tréninku, 
který trval hodinu, často zůstala 
další hodinu, aby sledovala starší 
děti při jejich hře. Postupem času 
se z tohoto sledování stal pravi-
delný rituál, a Ema začala po svém 
tréninku ještě hrát o zeď a cvičit 
podání, přestože nadhození míčku 

bylo pro ni ještě obtížné. Její nadšení pro hru nepřestalo ani doma, 
kde hledala různé způsoby, jak si pinknout alespoň o kousek zdi.

V březnu 2022 navštívil její trénink trenér z TC BORS CLUB Břec-
lav. I když tehdy usoudil, že je Ema ještě příliš malá, o půl roku poz-
ději již udělala výrazný pokrok a v září 2022 začala trénovat třikrát 
týdně pod vedením Vítězslava Straky. První měsíce byly náročné, ale 
Ema se na nové tréninkové tempo rychle adaptovala.

V březnu 2023 se zúčastnila svého prvního turnaje v minitenisu, 
kde skončila na osmém, posledním místě. Byl to pro ni den plný slz 
a frustrace, protože chtěla dosáhnout lepšího výsledku. Přesto se jí 
podařilo nahrát hodně bodů, a to ji motivovalo k dalšímu zlepšení. 

Od května 2023 začala Ema reprezentovat BORS v lize smíšených 
družstev minitenisu, kde vyhrála 10 z 12 zápasů a klub se probo-
joval do krajského finále. I když tým v tomto finále obsadil poslední 
12. místo, Ema našla v tenise nové nadšení a chtěla se účastnit 
všech dostupných turnajů. Její další tréninkové hodiny byly rozšířeny 
a tehdy začala trénovat ještě v klubu TK Drnovice.

V září 2023 na turnaji v Prostějově o ni projevil zájem trenér 
místního klubu TK Agrofert Prostějov, který tak v sezóně 2024 re-
prezentovala s několika významnými úspěchy. Se spoluhráči vybo-
jovali první místo v lize smíšených družstev minitenisu a hladce 
postoupili do krajského finále, ze kterého postoupili z prvního místa 
do celorepublikového finále smíšených družstev minitenisu, který se 
odehrál v září 2024 na pražské Spartě a mladé tenisové naděje zde 
s přehledem vyhrály zlaté medaile. Mimořádný úspěch slavila Ema 
také na pražské Štvanici, kde proběhl první ročník tenisového fes-
tivalu pro děti do 8 let na středním krutu, a spolu s prostějovským 
týmem zde v červnu 2024 vybojovali první místo na středním kurtu. 

V současnosti Ema trénuje pod vedením Vítězslava Straky v Břeclavi 
a Karla Alturbana v Drnovicích, přičemž od příští sezony 2025 bude 
pravidelně trénovat také v Prostějově. Svoji úžasnou horlivostí, pečli-
vostí, trpělivostí, týmovou spoluprací, radostí ze hry a skvělými výkony 
se tak raduje ze zasloužených úspěchů a těší se na další dny s tenisem!

  Radka Bálskái

vedl do naší země „kolektivizaci“. Byla o smršť, která se přehnala ven-
kovem a nenechala kámen na kameni. Následkem byly desítky tisíc 
kriminály zničených životů, obětí položených na oltář vědecké utopie 
o světlých zítřcích. Vysmát se tajemství, zrušit zkrátka Boha a zahrát 
si na něj. Pokořeným sedlákům nešlo ani tak o majetek, jako o čest 
selského stavu. To bylo poslední, co po předcích měli předat jako dě-
dictví otců. Vina nebyl ani tak na straně vědy. Byla to pýcha člověka 
vědecké éry, ale člověk prostě není Bůh a hra na něj se krutě mstí. 

Trochu úsměvu: 
Prezident A. Zápotocký při novoročním projevu poděkoval pracovníkům 
v kravínech, neboť dosáhli v uplynulém roce 1 240 litrů mléka od jedné 
dojnice. Poděleno 365 = 3,5 litru za jediný den. A to se chodilo dojit 3× 
denně. V současnosti dosahují chovatelé 28–30 litrů od dojnice za den.

Vrchní komunista Chruščov tvrdil na zasedání OSN, jak sovětské 
hospodářství je na vysoké úrovni. Na prvním místě jsou USA, my bu-

deme velmi brzy před nimi. V době tohoto projevu (1957–1958) byl 
v obchodech s potravinami velice pestrá nabídka „chléb, vodka a por-
tréty Chruščova“.

Jak bestiální a kruté bylo provedeno kolektivní dění na Ukrajině. 
Bylo nařízeno z Moskvy, že během dvou let (1932–1933) musí být 
kolektivizace provedena. Následky byly v tom jmenovaném období 
zemřelo na hladomor 3–5 milionů Ukrajinců.

V hanácké oblasti mezi Olomoucí a Litovlem vzniklo humorné po-
vídání. Na každém středisku byly stavěny potřebné budovy. Jedna 
z důležitých byl tzv. Bílý dům, v němž sedělo neomylné stranické ve-
dení. Lidová moudrost bílý dům přejmenovala na Pentagon. Všechny 
členy této budovy nazývaly ragulíny.

Byli jsme před komunisty, jsme i po nich, nikdy v šatě rudém.
Dědictví otců zachovej nám, Pane.

  Stanislav Pazderkai

I Bořetice mají svou autorku
K pětadevadesátinám rodačky z Bořetic Jarmily Veselé, rozené Dufkové, vychází její kniha, která čerpá z textů 
psaných léta autorkou pro Bořetické listy. Nostalgický pohled na uplynulý život od 30. let 20. stol. po nástup 
nového milénia s důrazem na dětský pohled a vhled ke starostem, činnostem, slavnostem, zvykům, tradicím 
v hanácko-slováckých Bořeticích je koncipován jako osobitá procházka čtyřmi ročními obdobími. Titul ilust-
roval Vladimír Otáhal, fotografie pocházejí z rodinného archivu autorky. Brumovice mají Jana Herbena, Kobylí 
Augustu Šebestovou. A nyní i Bořetice mají svou autorku, která je významně vpisuje do mapy české a zejména 
moravské literatury.  Knížku v ceně 250 Kč + 50 Kč poštovné je možné si objednat na adrese: Carpe diem, 
69111 Brumovice 175 (tel. 737 444 221, carpe@carpe.cz).
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Bořetičtí hasiči pomáhali při povodních
V souvislosti s ničivými povodněmi, které na podzim letošního roku 
postihly velkou část naší země, byla bořetická hasičská jednotka 
povolána několikrát.

Nejprve jsme v sobotu 14. září jeli na brněnské výstaviště, kde 
jsme v brzkém ránu prováděli plnění protipovodňových pytlů.

Hned v pondělí 16. září jsme pak pro změnu v Brně na ředitelství 
HZS JHM vyzvedávali pro obec Rakvice 3 000 kusů protipovodňo-
vých pytlů.

Největší „zážitek“ ale přišel při povolání do obcí na Olomoucku 
v pondělí 23. září. Museli jsme být v sedm ráno na Centrální hasičské 
stanici v Jeseníku, což znamenalo vstávat asi v půl třetí ráno a výjezd 
od zbrojnice nejpozději v půl čtvrté. Zpočátku dobrou cestovní ná-
ladu podpořenou občerstvením z domova (mluvím o jídle a nealku) 
vystřídal údiv ze situace v místě samém. 

Bylo to úplně něco jiného, než sledovat povodeň a její následky 
jako divák v televizi. Voda v místech, kde jsme působili, už opadla 
a v celé své syrové „kráse“ ukázala svoji obrovskou ničivou sílu. Pro-
stě si našla cestu a brala úplně vše. Koryto řeky bylo někde posunuto 
třeba o 10–20 metrů.

Místní nám říkali (a viděli jsme bohužel i na vlastní oči), že jim, 
jejich sousedům, známým, lidem v okolí voda napáchala velké škody. 
Některým třeba u jejich domů zmizely zahrady. Celé pozemky prostě 
zanikly, byly spláchnuty. Někde takto přestaly existovat i ty domy. 
Škody jsou obrovské, nepopsatelné i na veřejné infrastruktuře. Jeli 
jsme po silnici, která najednou prostě nebyla. Když jsem to všechno 
viděl, tak jsem si pro sebe říkal, že bych vůbec nevěděl, kde začít. 
Na některých obyvatelích byla vidět velká únava, už několik dní jeli 
„nonstop“. A nejvíc mi bylo líto seniorů. 

Nicméně my Češi se jako národ dokážeme v krizi opravdu semk-
nout a pomáhat si. A náš robustní Integrovaný záchranný systém 
funguje velmi dobře. Všude bylo vidět hasiče, profesionální i dobro-
volné z různých koutů republiky. Bylo vidět dobrovolníky, armádu, 
energetiky, ČČK, v oblasti působil např. Člověk v tísni a další nezis-
kové organizace.

Abych se vrátil k našemu působení. Štáb na Centrální hasičské 
stanici Jeseník naši jednotku přiřadil do 3. úseku (Mikulovice), kde 
jsme prováděli úklid směsného odpadu a naplaveného bláta do 

kontejneru, také jsme odčerpávali kontaminovanou vodu z několi-
ka studní. Následně jsme byli přiděleni k profesionálním hasičům 
a s Bobcatem a kontejnerovým nákladním vozem jsme měli několik 
pojížděk v Horní Lipové, kde jsme prováděli nakládání klestí a od-
padu a řezání dřevin. Po obědě jsme pak i Bobcatem a náklaďákem 
zakotvili v Lipové-Lázně, kde jsme po zbytek dne prováděli odklízení 
zeminy, nakládání odpadu, suti atd.

Pracovní den nám končil okolo 19. hodiny příjemnou večeří u auta, 
kterou zajistil náš dvorní provianťák Robert Šebesta. Domů jsme se 
vrátili kolem desáté hodiny a než jsme vše opláchli, uklidili a uvedli 
do stavu pohotovosti, bylo skoro jedenáct. Naše služba tedy i s pří-
pravou a cestou trvala cca 20 hodin v jednom kuse. Byli jsme velmi 
unavení, ale rádi, že jsme mohli pomoct.

Chci poděkovat klukům z naší bořetické hasičské jednotky za to, 
že neváhali ani chvilku a odjeli pomáhat tam, kde jich bylo potřeba. 

A chtěl jsem Vás požádat, jestli máte volnou nějakou kačku, při-
spějte prosím v rámci nějaké veřejné sbírky na škody po povodních. 
Těch příležitostí jsou mraky. A penízky jsou stále moc potřeba. Díky.

 Jiří Michna, velitel družstva JSDH Bořeticei
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Mateřská škola
Září bylo pro některé děti ze zelené třídy začátkem 
něčeho nového
Poznávání nových kamarádů, nového prostředí i paní učitelek. Učení 
se nových pravidel a režimu. Tím nejtěžším ale bylo, na chviličku se 
rozloučit s maminkou. Děti jsou ale báječné a slziček bylo opravdu 
málo. Povídali jsme si o jablíčkách, o ježcích a měli jsme i vinobraní. 
Trénovali jsme na běh „ZA BOŘETICKÝM HROZNEM“, aby nás na 

opravdových závodech nic nepřekvapilo.  Pak nás čekala pohádka 
„O veliké řepě“, kterou jsme si zdramatizovali. A když hodně foukal 
vítr, nelenili jsme a šli pouštět draka. V naší třídě si pořád hrajeme, 
zpíváme, tvoříme i cvičíme. V zelené třídě se na sebe zkrátka každý 
den moc těšíme 😊. 

  za zelenou třídu paní učitelka Daniela Dvořáčkovái

Povídám, povídám pohádku,…
…že se letos poprvé, pro velký počet, naši předškoláci rozdělili do 
dvou tříd, a to do třídy žluté a modré. Ale to nám vůbec nevadí, 
protože my se společně pořád potkáváme, na zahradě a na hřišti, 
jezdíme na různé výlety, např. do Kobylí za našimi kamarády do MŠ, 
kde jsme se potkali s panem výtvarníkem Adolfem Dudkem, a věřte 
nám, že jsme se tam hodně nasmáli. Navštívili jsme s prvňáčky Son-
nentor v Čejkovicích, kde jsme se toho spoustu dozvěděli. Často si 
společně jen tak zazpíváme a někteří z nás jezdí od začátku září na 
plavání. 

Každá třída má ale i své mladší kamarády, kteří se učí od těch 
starších, někdy je to i naopak. Všichni si tvoříme nová pravidla, učíme 
se, jak se domluvit s kamarádem i s paní učitelkou, jak udržovat 
pořádek ve svých věcech a spoustu dalšího. 

Celý podzim byl také plný her, sportu, pohádkového řádění a to 
nejdůležitější, byl plný smíchu a radosti.

Na konci října jsme spolu s rodiči zažili nádherné zakončení 
podzimních radovánek. Setkali jsme se na Podzimním tvoření, kde 
si mohl každý něco vyrobit, pohrát si, dát si něco dobrého a letošní 
premiérou bylo slavnostní pasování. Děti za zpěvu i hudby prochá-
zely bránou a následně byly odpasovány na letošní předškoláky 
a odměněny malou pozorností.

A teď už pomalu vyhlížíme Martina, jestli přijede na bílém koni, čeká 
nás vystoupení pro naše seniory, letos poprvé společně rozsvítíme 
stromeček na sóle, zazpíváme si na jarmarku a potom si už pospolu 
budeme užívat nádherný čas adventní.

  za modrou a žlutou třídu Hana Šálková a Simona Latýnovái

ŠKOLA VOLÁ!
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1. třída
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2. třída
 

K A Š T A N Ě 

O J S P Š G N 

K I E O O U Ý 

L D V Ž K M D 

B Z Í Á E Á R 

A K T O V K A 

J P R I M Y K 

Druhácká osmisměrka 

TAJENKA: 
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3. třída
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4. třída
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5. třída
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1. třída, foto P. Strohová

3. třída, foto P. Strohová

5. třída, foto P. Strohová

2. třída, foto P. Strohová

4. třída, foto P. Strohová

Podzimní tvoření u prvňáčků, foto Archiv školy
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Na podzim se opravovala střecha na základní škole, foto J. Michna

Dýně v kroužku Malý kutil

Školní družina má plné ruce práce
Po zahájení školního roku jsme se s plnými silami pustili do práce ve 
družině i v kroužcích.  

Paklíče, kostky ze dřeva, dračí zuby ze samotvrdnoucí hmoty, 
a dokonce i dlabání dýní – to všechno jsme stihli v kroužku Malý 
kutil. V keramice jsme modelovali misky pomocí listů, pařezy, sovy 
i hrozny. Ve „sportovkách“ jsme si často připravovali opičí dráhy, 
které jsme vždycky zdárně překonali. V kroužku Průzkumníka přírody 
jsme dělali různé pokusy, zkoumali jsme stromy a také jsme vyro-

bili krásné čelenky z přírodnin. V „kuchařících“ jsme si zamlsali na 
muffinkách, na toustech i na Halloweenských „mumiích“, které jsme 
vyrobili z listového těsta plněného nutelou. 

Už teď se všichni těšíme na pečení vánočních perníčků. Za ŠD přeji 
všem krásné prožití adventu a vánočních svátků. 

 Radka Šebestová, i 

 vedoucí školní družinyi
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Centrum 3G se těší na Vánoce 
Podzimní část našeho znovuotevření po letních prázdninách, jsme 
zahájili v pondělí 2. září. Venku bylo krásné počasí, a proto jsme 
trávili více času venku před centrem na sluncem vyhřívaném sóle 
u kulturního domu. Naší tematickou první sobotní tvořivou akcí 
bylo vytvoř si, namaluj a vymaluj svoji tašku. Povídali jsme si také 
o dýních, jakou polévku z dýni či cuket připravujeme, a předávali si 
recepty. Uvařili jsme si polévku z dýně hokaido. Děti si moc pochut-
naly, to mě velmi zahřálo u srdíčka. Moc nás těší, že se u nás v cent-
ru pěkně rozjely naše seniorské úterky. Naši milí starší spoluobčané, 
je Vám doma smutno, jste sami, nebo si chcete trošku oddechnout 
od každodenního domácího ruchu s Vaší drahou polovičkou? Tak 
přijďte každé úterý mezi nás anebo přijďte s drahou polovičkou. 
Těší se na Vás Jana. 

Vážení senioři, pokud byste chtěli do centra přijít a nemůže-
te ze zdravotních důvodů, zavolejte paní Procházkové na telefon 
721 749 465, rádi vás do centra a z centra přivezeme.

Středeční dopolední zájem o naše centrum patří maminkám a je-
jich dětem. Akce jsou velmi hojně navštěvované a my jsme za to 
velmi rádi. Těšíme se z každého nového přírůstku. Středa od 8 hodin 
patří Andree a mrňouskům. Září patřilo také letošním volbám. Cent-
rum 3G se stalo po dva týdny volební místností. 

Další moc milou a báječnou akcí, a my jsme se jí opět velmi rádi 
zúčastnili, byla tradiční sobotní tvořivá dílnička při akci: Běh za boře-
tickým burčákem a běh Bořeticemi, který se konal v sobotu 5. října.

Krásnou a velmi vydařenou akcí byl tradiční podzimní bazárek dět-
ského oblečení v sobotu 12. 10. Andrea a Petra „si mákly“, děkujeme. 
Pro svoje děti, vnučky, vnuky, neteře, synovce, si přišlo nakoupit 
opravdu velmi mnoho návštěvníků, děkujeme. Naše Janičky opět 

stály na značkách ve svých zástěrkách a staraly se o blažený pocit 
bříška návštěvníků této akce. Janičky, děkujeme! 

Příští dětský bazárek bude v sobotu 22. 3. 2025 a bude spojen se 
sobotním blešáčkem na sóle u kulturního domu.

Další tvořivou sobotou měla být 2. 11., ale tu jsme přesunuli o tý-
den později. Tato sobota patřila paní fotografce na pořízení fotek 
návštěvníkům a zájemcům z centra. S nápadem focení přišla Andrea 
a byl to báječný nápad! Nikam nejezdit a mít krásnou vzpomínko-
vou fotku na letošní Vánoce. Zájem byl velký. Bylo to super nechat 
si udělat fotku od zkušené fotografky a nemuset jezdit někam do 
ateliéru. Ateliérem se stalo Centrum 3G. 

V sobotu 7. 12. jsme již poněkolikáté a velmi rádi otevřeli na tradiční 
akci kulturní komise obce – jarmark, kde jsme prodávali to, co naši 
šikovní návštěvníci centra vytvořili společnou rukou, a tím pomohli 
centru s jeho provozem. Děti si v tento den vytvářely to, na co měli 
zrovna chuť, vánoční dárek, vymalovaly si tašku, nebo si jen pohráli. 

A zase po roce tu máme Vánoce, byl to dlouhý čas, který nejde 
vrátit zpět. Můžeme se pouze ohlédnout a v myšlenkách si připo-
menout vše, co nám tento rok dal. A těšit se na příchod nového. 
Přejeme vám klid, pohodu a hezké svátky. Do nového roku štěstí, 
zdraví. Ať je nám všem hezky. Ať máme ty nejkouzelnější Vánoce 
a v roce 2025 opět s radostí na viděnou. 

  Za celé Centrum 3G Lucie Dufková, předseda spolkui

Pokud by jste chtěli centru přispět na provoz, můžete na náš účet 
vedený u Komerční banky, číslo účtu: 131-1124150267/0100. 
Děkujeme Vám.

Svaz tělesně postižených – 
zhodnocení činnosti 
Svaz zhodnotil svou činnost na výroční členské schůzi konané dne 
5. 4. Uvedená schůze se jako každý rok konala v Kulturním domě 
v Bořeticích. Ze 194 členů jich bylo přítomno 114. Jedná se většinou 
o důchodce starší 70 let, kteří mají částečné pohybové problémy. 
Z toho důvodu byl letos zajištěn autobus, který členy na výroční 
schůzi svezl.

Na výroční schůzi proběhl výčet a zhodnocení všech rekondičně-
-tematických zájezdů, zprávu o ekonomickém hospodaření přednesl 
pokladník, pan Hučík a správnost hospodaření ověřila předsedkyně 
revizní komise, paní Smolová.

Po malém pohoštění bylo zahájeno tradiční losování tomboly, na 
kterou se členové těší. Tímto bychom rádi poděkovali všem, kteří do 
tomboly přispěli. Tombola byla opravdu velká a bohatá.

K poslechu, a dokonce i k tanci, zahrála dechová hudba Sklepanka.

Je na místě také vyzvednou činnost jednatelů, kteří zajišťují orga-
nizaci tematických zájezdů. Za Kobylí se na organizaci podílí Marie 
Tesáková a Jiřina Kováříková, za Brumovice – Renata Zítková, za 
Krumvíř manželé Libicherovi a Františka Prokopová, za Vrbici Lud-
mila Herzánová a za Bořetice Jindřiška Řiháčková. Za to, že obětují 
svůj volný čas, jim patří velký dík.

Naše organizace je závislá na členských příspěvcích a na spon-
zorských darech od obcí. U každé obce žádáme výši příspěvku 
podle počtu členů z jednotlivých obcí. Tímto bychom také za 
poskytnuté prostředky a podporu chtěli jednotlivým obcím po-
děkovat.

Další členská schůze se bude konat dne 28. 2. 2025.

  Františka Kolková, předsedkyně svazui
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I závěr života může být plný radosti 
a zážitků
Blížící se adventní čas v mnohých z nás vyvolává ty nejkrásnější 
vzpomínky, které jsou vždy propleteny tématem rodinné pohody, 
tepla, bezpečí a pohodlí domova, ale také mnohdy zážitků s našimi 
nejbližšími. Je to také období, kdy se většina z nás snaží šířit radost, 
potěšit gestem soucitu, pomoci těm, kteří to potřebují, splnit ně-
komu přání... Pro ty, které osud připravil o zdraví a jejichž největším 
přáním je dožít doma po boku svých blízkých, jsou určeny služby 
Domácího hospice. 

Dopřát plnohodnotnou, komplexní a individuálně nastavenou 
zdravotní péči lidem v poslední fázi nemoci přímo v domácnos-
ti rodiny je posláním Domácích hospiců, které tak svojí odbornou 
službou pomáhají jak pacientovi samotnému, tak i jeho rodině, jejíž 
každodenní život je pečováním velmi ovlivněn. 

Hospicové služby představují víc než jen lékařskou pomoc, je to 
komplexní péče o člověka, jeho zdraví, ale také jeho důstojnost s re-
spektem k jeho posledním přáním. Tento princip stojí i za vznikem 
projektu 1. PALIATIVNÍ SANITKA, sanitka která (nejen) plní poslední 
přání.

S paliativní sanitkou nejde jen o transport z místa na místo, ale 
o umožnění pacientům naposledy prožít to, co je jim hluboce blíz-
ké a naplnit dny, které zbývají, radostí a hezkými zážitky. Inspirací 
nám byla mladá slečna Petra, jejíž život zasáhla nemoc, která se 
již nedala vyléčit a byla v péči našeho hospice. Petra si moc přála 
ještě naposledy vidět moře, ideálně se svým tatínkem a my jsme se 
rozhodli, že se pokusíme její poslední přání splnit i přes velmi vážný 
zdravotní stav a rizika – sehnali jsme sanitku a potřebné zdravotní 

Odlehčovací služby – paní Lýdie
Znáte Diakonii BETLÉM a služby, které nabízí? 

Jednou z důležitých, je odlehčovací služba určená klientům zajišťu-
jící péči na omezenou dobu, kterou Diakonie nabízí v Odstrčilově vile 
a Domově Betlém v Kloboukách u Brna. 

Odlehčovací služba je především významnou pomocnou rukou pro 
pečující osobu. Pomocí pobytových i ambulantních odlehčovacích 
služeb umožňuje osobám se zdravotním postižením a seniorům, 
krátkodobě změnit prostředí, a současně jim zajistit potřebnou 
péči, aby si pečující osoby mohly odpočinout, chodit do zaměstnání 
nebo si vyřídit potřebné osobní záležitosti, kterých zejména ke konci 
kalendářního roku přibývá. Služba je vhodná i pro osoby na inval-
idním vozíku. Cílem je zabezpečit potřeby klienta, pokud možno, 
dle vlastních představ a zájmů. Snažíme se také o vytvoření nových 
společenských kontaktů, v případě, že o ně má klient zájem. Služba 
však není určena osobám, jejichž zdravotní stav vyžaduje hospitaliza-
ci ve zdravotnickém zařízení nebo pravidelnou odbornou zdravotnick-
ou péči. Poskytováním odlehčovací služby umožňujeme pečujícím os-
obám nezbytný odpočinek, nutný ke zvládnutí péče o osobu blízkou. 

Krásným příběhem je povídání o naší dlouholeté klientce, paní Lý-
dii, která od své svatby žila v Kašnici, kde měla její rodina velké hos-
podářství, takže celý život pracovala na poli a obstarávala všechny 
činnosti s hospodářstvím spojené. Rodina, společnost, přátelé, 
obětavost a dobrá nálada, výstižně symbolizují povahu a osobnost 
ženy milující kulturní život, tanec a pečení trubiček, známých po 
celém okolí. Postupem času však přišly zdravotní komplikace spojené 
s věkem a situace si vyžadovala větší péči. V začátcích se o paní Lýdii 
pečlivě staraly děti, které za ni docházely domů. Poté se ale rozhodly 
využít odlehčovací služby, a tak se Lýdie stala dlouholetou klientkou 
Odstrčilovy vily. Nejdříve využívala ambulantní formu odlehčovací 

služby, což se jí velmi zalíbilo, a proto později začala využívat i formu 
pobytovou. Ráda tráví čas s ostatními klienty ve společných pros-
torách, kde si povídají, zpívají nebo jen odpočívají. Děti, vnoučata 
i přátelé, paní Lýdii pravidelně navštěvují, což ji vždy velice potěší. 

Také pečujete o osobu blízkou a potřebujete chvíli času pro sebe, 
rádi byste měli člena rodiny stejně spokojeného, jako je paní Lýdie, 
ale nemůžete se rozhodnout, jak dál? V tom případě Vám doporuču-
jeme kontaktovat naši Poradnu pro neformálně pečující, kde Vám 
zdarma poradí a pomohou s rozhodováním nebo třeba i s tím, jak 
se o blízké postarat.

SOCIÁLNÍ OKÉNKO
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Ze života republiky
Stejně rychle jako se valí peřeje ve Svodnici, dějí se věci také pod 
Kraví horou. Za posledních několik měsíců se Republice Kraví hora 
podařilo uspořádat hned několik pěkných vinařských akcí. Ať už se 
jedná o srpnové Noční otevřené sklepy nebo listopadové Putování za 
mladým vínem. Z obou těchto akcí se v čase staly tradiční kravihorské 
události, které si našly svůj okruh věrných příznivců. S končící turistic-
kou sezónou není překvapivé, že návštěvnická účast netrhala rekordy. 
Příjemným překvapením naopak bylo, že se nám na tyto dvě akce vrací 
návštěvníci z řad znalců a milovníků vína. A právě menší účast dává 
větší prostor věnovat se těmto náročnějším návštěvníkům a vymě-
ňovat si s nimi mnohdy zajímavé postřehy k vínu i vinařství obecně.

Samostatnou zmínku zaslouží zarážení hory, které proběhlo 
v době vrcholícího léta koncem srpna. Zarážení hory bylo před lety 
obnoveno jako místní akce, kdy kravihorští vinaři chtěli s recesí 
a humorem vzpomenout na dávné vinařské zvyky a tradice. Dnes se 
jedná o zavedenou událost, která pod Kraví hory přivádí jak místní, 
tak výletníky, aby zde strávili příjemný letní podvečer při skleničce 
vína a cimbálové muzice.

Podle reakcí návštěvníků je Republika Kraví hora pozitivním mís-
tem, kde se dobře daří. Lidé do ní přijíždějí za dobrým vínem i jíd-
lem, strávit svůj volný čas s přáteli, nebo nalézt přátelství nová. 
Prezident a vláda republiky při svých pravidelných inventurách 

kravihorského tekutého pokladu nejednou diskutovali, jak takový 
pozitivní potenciál dále zhodnotit. No a výsledkem je spolupráce 
s Oblastní charitou Břeclav. Ta se v letošním roce spolupodílela na 
Putování za mladým vínem.

Oblastní charita Břeclav před širokým obecenstvem představila 
své aktivity, které jsou založeny na solidaritě, pomoci a nezištnosti. 
Tím si vysloužila velice pozitivního přijetí ze strany návštěvníků. 
Není pak divu, že stejně pozitivně byla přijata doprovodná veřejná 
sbírka na léčbu, která je mimo možnosti zdravotní pojišťovny, avšak 
může zachránit jeden mladý život. Do té se zapojili jak jednotliví 
návštěvníci Putování za mladým vínem, tak do ní kravihorští vinaři 
věnovali část výtěžku ze vstupného.

Aby bylo možné pokračovat v takových aktivitách Republiky Kraví 
hora, je třeba dále rozvíjet a kultivovat její území. Jsou různé plány 
do budoucna. Některé velké, co postupně zrají, některé skromnější. 
O některých se možná dozvíte brzy, o některých se třeba nedozvíte 
nikdy. Pak jsou zde maličkosti, které může udělat každý z nás. Třeba 
raději věnovat 20 minut posečení trávy před svým sklepem, než 
věnovat 120 minut dumání nad tím, jestli je ta zarostlá mez obecní, 
nebo toho chlapa, který tam od roku 2000 nebyl…

  Z pověření prezidenta a vlády republiky její člen Cyril Varadíneki

NOVINKY Z KRAVIHORSKÉ KRAJINKY

vybavení pro transport s veškerou péčí na dosah, ale vydat se na 
cestu jsme již s Petrou nestihli. Přesto se organizace a snaha přání 
splnit pro rodinu i samotnou Petru stalo zdrojem naděje a pocitu, 
že lze zažít radost a naplnění i v těžkých chvílích. Tato zkušenost se 
pro tým Girasole stala inspirací – rozhodli jsme se, že chceme dát 
možnost splněného přání všem našim budoucím hospicovým pa-
cientům. Víme totiž, že paliativní péče není jen o zdravotní a sociální 
péči, ale hlavně o společném čase, který pacientovi a rodině zbývá 
a který lze využít tak, aby přinesl radost i smysl.

Snaha splnit přání sama o sobě nestačí 
Speciálně vybavenou sanitkou splníme jakákoli přání, pokud je to 
v našich možnostech. Přeprava osob v terminálním stadiu není 
jednoduchá organizačně, ale ani finančně. Každý převoz je tak 
organizován do nejmenších detailů a přizpůsoben individuálním 
potřebám pacienta i jeho rodiny, která jej při cestě může doprovázet. 
Při plnění přání začíná nejen souboj s časem, ale také s mnoha zdán-
livě zanedbatelnými překážkami – přesun z lůžka, dobře naplánovaná 
medikace a lékařská péče během převozu, plynulost cesty, příprava 
na rizika i plán B, náročnost cesty pro pacienta – to vše hraje roli.

Skromná přání mají tu největší hodnotu
Zajet do lesa nebo na bohoslužbu, vidět západ slunce na vlastní 
zahrádce, zajít do divadla, rozloučit se se vzdálenou rodinou, vrátit 
se do rodné země nebo na místa ze vzpomínek a z mládí, dát si pivo, 
vzít manželku naposledy na rande... Tahle přání, která se mohou 
jiným jevit všedně, mají pro umírající hluboký emocionální význam. 
Jejích splnění přináší pacientům nejen radost, ale také pocit uzavření 
životního příběhu, pocit naplnění a klidu. Přítomnost v okamžiku, 
který je pro pacienta tak významný, může být (a mnohdy opravdu 
je) velmi léčivou zkušeností i pro rodinu a blízké, jejichž životy jsou 
nemocí a blížící se ztrátou milované osoby nenávratně ovlivňovány.

Chcete pomoci splnit někomu jeho přání i Vy? Staňte se dárci do 
projektu 1. Paliativní sanitky spolu s Girasole. Děkujeme!

Skutečná splněná přání, příběhy našich pacientů a více informací 
na www. girasole.cz.

Tento článek pro Vás připravil spolek Girasole, z.s. za podpory 
Jihomoravského kraje v rámci osvěty o dostupnosti  

zdravotně-sociální péče v JmK
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Z REDAKČNÍ POŠTY

Rodina Jana Otáhala, č.p. 204. Vlevo dcera Anna, vpravo syn Me-
toděj. Letos byl zbourán, byl určen pro muzeum bydlení. Zatím jsem 
tam měl uskladněn depozitář (vůz, sáně, nářadí, neporušená výbava 
kuchyně, světnice, postel i s peřinama, svaté obrazy, skleněný zvon 
se sochou panny Marie, nádobí).

Rodina Otáhalová z č. 204. Dům byl letos zbourán. 

Fotografie s popisky dodal kronikář Václav Petrásek

Vinobraní. V popředí: Petrásek Jakub a  jeho synové. Zprava: Cyril, 
František a Stanislav. 
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DUCHOVNÍ OKÉNKO
Vánoční bohoslužby
24. 12. v 15.30 – Štědrý den (mše pro rodiny s dětmi)
25. 12. v 11.00 – Boží hod vánoční (žehnání dětem)
26. 12. v 11.00 – svátek sv. Štěpána (mše za muže a chlapce, 
požehnání mužům)
29.12. v 11.00 – svátek svaté rodiny (obnova manželských slibů)
1. 1. v 11.00 – Slavnost Matky Boží Panny Marie (mše za ženy 
a dívky, požehnání ženám)
5. 1. v 8.00 – Slavnost Zjevení Páně (žehnání vody, křídy a kadidla)
13. 1. v 11.00 – svátek Křtu Páně

Tříkrálová sbírka proběhne v neděli 5. 1. 2025 od 9 hodin. Koledníci 
na konci mše svaté dostanou požehnání ke koledování.
Betlémské světlo bude možné si zapálit v předsíni kostela  
23. a 24. 12. v době od 9.00 do 17.00.

Otec Tomáš má nové pomocníky
V neděli 3. 11. v 11 hodin byli při mši svaté o. Tomášem na základě 
pověření brněnského biskupa Pavla Konzbula uvedeni do služby 
podávání při mši sv. a přinášení svatého přijímání nemocným domů 
čtyři farníci – Jan Michal, Dagmar Popovská, Anna Sadílková a Ma-
rie Kuchyňková. Tito dobrovolníci absolvovali na jaře v Hustopečích 
kurz pro spolupracovníky ve farnosti, kde se seznámili se základní 
věroukou a učením katolické církve ohledně svátostí a života křesťa-
na. Nemocní budou mít častější možnost v průběhu roku, a zvláště 
o Vánocích a Velikonocích, přijmout Ježíše v eucharistii a mít tak 
větší kontakt s farností. Jsou jistě mezi vámi takoví, kteří se cítí 
osamoceni a přivítali by jen obyčejné popovídání o životě. I tuto 
službu nabízíme. Pokud je mezi vámi někdo, kdo dříve chodil do 
kostela a teď bohužel ze zdravotních důvodů nemůže, není problém 
Vás navštívit po domluvě s vámi. Stačí když se ozvete o. Tomáši na 
tel. 732 648 467 nebo řekněte to paní kostelnici Marii Kuchyňkové.

Všechno má svůj čas
Pomalu se blížíme ke konci roku 2024. Mnozí se divíme, jak to zase 
uteklo. Čas je pro nás lidi klíčovým prvkem existence. V křesťanské 
tradici má hluboký význam. Na začátku bible čteme o stvoření světa, 
kde Bůh oddělil světlo od tmy a stanovil rytmus dnů a nocí. Čas byl 
od počátku součástí Božího plánu. V tomto kontextu ho můžeme 

chápat jako dar od Boha, který nám umožňuje žít, růst a rozvíjet se. 
V biblické knize Kazatel se píše: „Všechno má svůj čas a každá věc 
má svou chvíli“. V křesťanství věříme, že Bůh má pro každého z nás 
specifický časový plán. Ježíš v evangeliích také hovoří o správném čase 
pro jednání. Například, když říká: „nepřišla ještě moje hodina“, ukazuje 
nám, že existuje Boží načasování pro každou událost. Anebo když se 
Ježíš narodil v Betlémě, se píše v evangeliu: „Když tam byli, naplnily se 
dny a přišla její hodina. A porodila svého prvorozeného syna a zavinula 
jej do plenek a položila do jeslí…“ Důvěra v Boží čas nám pomáhá být 
trpělivými v těžkých obdobích a otevřený v časech, kdy se nám nabízí 
příležitosti. Kniha Kazatel popisuje různé sezony života – čas plodit, 
čas umírat, čas smát se a čas plakat. Každá sezona má své místo 
a význam v životě člověka. Někdy můžeme čelit ztrátě a zklamání, 
a právě v těchto chvílích je důležité hledat Boží pomoc a útěchu. Čas 
je také obdobím růstu. Stejně jako příroda prochází cykly, i my se vyví-
jíme. Učíme vážit si přítomného okamžiku. Ježíš nás vybízí, abychom 
se nestarali o zítřek, protože každý den má své starosti (Mt 6,34). 
Přítomný čas je pro nás nejdůležitější okamžik, protože ten nám patří 
a můžeme se rozhodovat, jak reagovat na situace, které nás potkávají.
Jestli chceš pochopit, jakou cenu má rok, zeptej se studenta, který 
propadl u zkoušek.
Jestli chceš pochopit, jakou cenu má měsíc, zeptej se matky, která 
předčasně porodila.
Jestli chceš pochopit, jakou cenu má týden, zeptej se vydavatele 
týdeníku.
Jestli chceš pochopit, jakou cenu má hodina, zeptej se zamilovaných, 
kteří čekají na rande.
Jestli chceš pochopit, jakou cenu má minuta, zeptej někoho, komu 
právě ujel vlak.
Jestli chceš pochopit, jakou cenu má vteřina, zeptej se někoho, kdo 
se právě vyhnul nehodě.
Jestli chceš pochopit, jakou cenu má setina vteřiny, zeptej se atleta, 
který vyhrál zlatou medaili na olympiádě.

Dávejme hodnotu každému okamžiku, který prožíváme, přidejme 
mu ještě více na hodnotě tím, že ho budeme sdílet s někým tak 
jedinečným, že si zaslouží tvůj čas. Pamatujme si, že čas na nikoho 
nečeká. 

 Radostný čas vánočních svátků a pokojný a požehnaný nový rok 2025i 

vám přeje P. Tomáš Cahai

Oprava kostela sv. Anny v roce 2025
Chtěli bychom vás informovat o průběhu příprav na opravu kostela 
v Bořeticích. V těchto dnech probíhá výběrové řízení pro výběr 
dodavatele na stavební práce – sanace kostela. Připravuje se také 
výběrové řízení na dodávku mobiliáře do presbytáře kostela včetně 
obětního stolu. Farnost má v úmyslu uskutečnit všechny projekto-
vané práce v roce 2025, a to převážně z ekonomických a časových 
důvodů. Zafinancování celého projektu bude složeno z několika 
zdrojů: našetřené peníze farnosti, probíhající veřejná sbírka, kterou 

zaštiťuje obec Bořetice, dotace a případné dofinancování úvěrem či 
půjčkou. Dále bychom chtěli nějaké peníze ušetřit tak, že bychom 
některé práce uskutečnili za pomoci dobrovolníků. Proto bychom 
chtěli vyzvat všechny ochotné muže, aby se zapojili a pomohli nám 
svými silami při brigádě, která bude probíhat v jarních měsících. Po 
dohodě s vybraným dodavatelem budeme o přesných termínech 
prací v kostele (jako je vyklízení mobiliáře, bourací práce) informo-
vat na sociálních sítích, webových stránkách, v místním rozhlase 
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i osobně – předpoklad je směřovat všechny tyto práce na měsíc 
březen.

Tato náročná oprava zasáhne i život ve farnosti. Kostel bude 
uzavřený na několik měsíců. Nedělní mše svaté budou jednou za 
měsíc v kulturním domě a ve všední dny v úterý dvakrát měsíčně 
na faře. Také se chystá informační schůzka – otevřený kostel – pro 
zájemce, kteří mají dotazy či chtějí získat další informace k pláno-
vaným opravám. S přesnými termíny k výše uvedenému budete včas 

seznámeni. V případě pohřbu, svateb či křtin bude možné využít 
kostel v Kobylí nebo na Vrbici. 

Děkujeme za všechnu podporu a modlitby pro zachování nejstarší 
památky v obci, která je jedinečným kulturním dědictvím, krásným 
a důstojným místem setkávání. 

  Lenka Kuchyňkovái

Svatoanenské perníky  
a veřejná sbírka

V neděli 13. října proběhla v naší obci poklad-
ničková sbírka, která byla součástí veřejné sbírky 
na opravu kostela sv. Anny. Stejně jak na Tři krále 
vyšlo do ulic Bořetic celkem 11 skupinek.

Tentokrát se sbírka připravovala nejen organi-
začně, ale také pekařsky. Každá skupinka, která 

se vydala k vašim dveřím, tak byla vybavena požehnáním na cestu, 
srdečnými pozdravy od otce Tomáše, balíčkem informačních letáků 
a batůžkem výborných svatoanenských perníků. Děkujeme všem 
osmi obětavým pekařkám za jejich práci a věříme, že jste si na 
perníčcích pochutnali.

Chceme také velmi poděkovat vám všem, kteří jste na opravu 
bořetické památky přispěli. Za ochotu pomoci, štědrost a přip-
ravenost – kdy jste často už s bankovkou v ruce stáli ve dveřích, 
někdy i dřív, než jsme zazvonili. Děkujeme také za dobroty pro malé 
koledníky, které podstatně zvyšovaly nadšení a motivaci dětí, které 
pak o to víc radostněji zvonily. Během tohoto nedělního dopoledne 
se podařilo vybrat neuvěřitelných 260 500 Kč! Sbírkou po obci 

však veřejná sbírka nekončí, ještě dva roky je možné přispět pros-
třednictvím transparentního účtu nebo na charitativních akcích, 
o jejichž konání budete informováni na farních i obecních webových 
stránkách a sociálních sítích.

Závěrem patří velké díky představitelům obce Bořetice za vy-
hlášení sbírky, organizátorům za zajištění a všem členům skupinek 
za obětavost a ochotu pomáhat. Věříme, že se budeme moci brzo 
všichni těšit z opraveného kostela.

  Martina Michalovái

Požehnání skupinkám na sbírku, foto J. Michna

Vánoční sonet
Oldřich Damborský

Zase blátivá břečka místo sněhu
v kostele hrají Rybovu mši,
o starém dávném příběhu

jen na chvíli ho pláč dítěte naruší.

Svítí do zpěvu světlo věčné
a strejcové mají modré nosy,

říci cokoli o pacholátku je nadbytečné
jen se v duchu modlit a prosit.

Ať slabí najdou v srdci sílu
ať se najde diamant citu v jílu
ať odvážní a silní chrání slabé.

Ať se po lávce noha k noze klade
po lávce trablů, jež život přináší
a chraň nás ty nahoře, nebeský

primáši...
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ROZHOVOR S OSLAVENCEM VÁCLAVEM PETRÁSKEM

Letos na podzim se významného 
životního jubilea dožil bývalý 
starosta, pan Václav Petrásek
Pane Petrásku, jaké byly největší výzvy, kterým jste čelil během svého 
starostování v Bořeticích?
Největší výzvou byla úžasně zanedbaná infrastruktura obce, kterou 
jsem převzal od minulého režimu. Celé 90. roky jsem jen kopal, zaha-
zoval, kopal… Až na konci 90. let, kdy jsme měli tu nádeničinu za se-
bou, jsme začali přemýšlet o propagaci obce, našeho vinařství, lákání 
návštěvníků k nám a zřizování většího počtu lůžek pro ně. Dnes jich 
máme v obci pomalu tolik jako obyvatel. Vinaři si nadstavují sklepy na 
ubytování, staví se hotely a penziony. Prázdné domy se přestavují na 
penziony k velké radosti sousedů. Dnes máme již čtyři hotely včetně 
toho v lese. Kopala se kanalizace, vodovod, elektrika a telefony do 
kabelů, opravovaly se vozovky, chodníky, občané chtěli topit elektřinou, 
tak se postavilo 8 transformátorů, ale pak začala elektrika zdražovat 
a občané mě přinutili znovu rozkopat obec a položit plyn. Stavět ČOV 
tehdy obce do 2000 nemusely, ale stejně jsme se tomu nevyhnuli 
v posledních letech, kdy jsme obec znovu rozkopali.  

Co byste označil za svůj největší úspěch jako starosta?
Jistě to bylo to, že jsem dotáhl obec v soutěži vesnice roku v programu 
obnovy venkova až do vítězství v České republice a postup do podob-
né Evropské soutěže ARGE. Dnes smaltované tabule těchto soutěží 
jsou namontovány u vstupu do kulturního domu. Byl kolem toho velký 
mediální šrumec, ale mrzí mne, že pochválit se těmito úspěchy neu-
míme. Všechny vítězné obce se tím na přístupech k obci chlubí, jen 
my ne. Zajímavé je, že po účasti v Evropě v roce 2006 byly na podzim 
volby do zastupitelstev obcí a spojili se lidovci s komoušama a na 
ustavujícím zasedání jsem z funkce starosty dostal kopačky. 

Jak se Bořetice změnily za těch mnoho let, co zde žijete?
Velmi. Odborníci tvrdí, že nemáme charakter vesnice, ale městečka

Jaké tradice a zvyky v Bořeticích si nejvíce vážíte a snažil jste se je 
udržet?
Jsou to jistě hody, kde oceňuji především, kolik v kroji chodí dětí, bu-
doucích pokračovatelů tradice. 

Máte nějakou oblíbenou historku z doby, kdy jste byl starostou, kte-
rou byste se s námi podělil?
Rád vzpomínám na vyhlášení Lanžhota městem, kam byli pozváni 
všichni starostové a kde vystupoval jejich mužácký sbor s nádherným 
programem. Domů jsme se vraceli spolu se starostou Kobylí a po cestě 
jsme se vsadili, kdo dříve založí u nich mužácký sbor. 

Jaký byl váš vztah s okolními obcemi a jak jste spolupracovali?
Velmi dobrý. Navzájem jsme si pomáhali, např vybudováním společ-
nosti Hantály na hospodaření s odpady…

Jakou radu byste dal mladým lidem, kteří by se v budoucnu chtěli 
angažovat v komunální politice?
Především se zajímat o chod obce. Účastnit se zasedání obecního 
zastupitelstva, aktivně pracovat v některém spolku, zajímat se o his-
torii i o současnost.

Je nějaké místo v Bořeticích, které má pro vás zvláštní osobní vý-
znam?
Je to především rozhledna, kterou jsem vybudoval na památku naší 
účasti v soutěžích Vesnice roku a Evropské ARGE. Dnes se ji snaží 
kravihorci zbourat bez statického posouzení statikem a požádali sta-
vební úřad o demoliční výměr. Dále jsem postavil tři Boží muky na 
vlastní náklad, odkud je krásný výhled do krajiny, kam chodím posedět 
a kochat se pohledem na naši krajinu.
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Angažoval jste se o založení Republiky Kraví hora. Popište nám, jak 
Republika vznikla.
Ano. Stál jsem na začátku jejího vzniku, když jsem byl pozván na val-
nou hromadu zahrádkářů, kde jsem dlouze vysvětloval, jak si to před-
stavuji s naším vinařstvím a obcí. Celá diskuze byla již v Bořetických 
listech přetištěna. Po skončení diskuze se probudil jeden zahrádkář 
a řekl: „A kdo to bude, chlapče, dělat?“. Celé 90. roky se pracovalo na 
zanedbané infrastruktuře a k založení Kravihorské republiky došlo až 
v roce 2000, kdy jsem dal dohromady partu vinařů a kamarádů a Kra-
vihorskou republiku založil. Po celou dobu mě velmi pomáhal kamarád 
František Šebesta. Co jsem vymyslel, s nadšením pomáhal realizovat. 
Po jeho úmrtí jsem se mohl spolehnout jen na Poldu Kalouska. Psal 
jsem projevy i pro prezidenta Šebestu, scénáře akcí, plesů, demon-
strací, pracovní náplně ministrů, články do médií, vedl korespondenci, 
do knihy o obci napsal 21 kapitol. Dnes jsem představil zastupitelstvu 
obce její druhý díl „Co v té první nebylo“ a pracuji na knize o Kra-
vihorské repubice, kde bych chtěl zveřejnit práci jednotlivých ministrů 
jmenovitě. Bude to jistě zajímavé. Návštěvníci sklepů se mne ptají, co 
se to děje s republikou. Dříve to byla štika ve vinařském rybníku. Dnes 
se nic nového nedělá, jen se dělají akce, které jsme vymysleli s Tálko-
vým a které dělají i ostatní vinařské spolky. Největší je Svatomartinské 
víno, které podle nás převzal i Vinařský fond. Spolu s Olinem Sadílkem 
jsme naši verzi předvedli před jeho hotelem panu Machovcovi, ředi-
teli Vinařského fondu, majiteli ochranné známky Svatomartinské víno 
panu Kopečkovi a dalším. Pan Machovec ji již za rok bez velkých úprav 
předvedl na náměstí Svobody v Brně, kde se až dodnes otevírají první 
láhve Svatomartinských vín. Poté naší předváděčce před hotelem pana 
Sadílka přišel za námi pan Kopeček a řekl nám: „Vy jste byli první, kdo 
pochopil, jaký potenciál dříme pro vinaře v takovéto akci.“ Součas-
né vedení Kravihorské republiky si chce vysloužit zásluhy o republiku 
zbouráním rozhledny bez posudku statika a demoličního výměru. Když 
jsem se snažil to vymluvit p. Pilařovi, tak řekl, že nevyhodí 30 tisíc za 
statistický posudek. Moje snaha o záchranu rozhledny vyústila v dopis 
od kravihorců, že mne vylučují z Kravihorské republiky, ale milostivě 
ponechali titul „Emeritní prezident KHR na furt, s právem u všeho být, 
do všeho kecat a nic nemuset dělat“ a zdůvodnili to tím, že bagate-
lizuji stav rozhledny. Předal jsem na Stavební úřad do Pavlovic jedno 

paré výtisku posledního statického posudku a jedno paré kravihorcům. 
V případě, že bude nutno udělat skutečně nový posudek seženu těch 
30 tisíc pro statika ve sbírce od občanů. Do té doby požaduji od kra-
vihorců uvedení rozhledny do původního stavu (uřezaný první stupeň 
schodiště, zábrany vstupu na schodiště…).

Objednat statika na posouzení stavu a poté opravit závady zjištěné 
statikem. Prosím občany podle jejich možností o pomoc se záchranou 
rozhledny.

  Redakce BLi

Potrhané plachty
Oldřich Damborský

Potrhané plachty sněhu
se pomalu vsakují do hlíny

sněženky se vpravily do příběhu
a čekají na slunce vavříny.

Vyprášila jsi zimní peřiny
a vyměnila válenky za botasky
už zbývají okamžiků vteřiny,

jaro přijde  elegantně a potichu
jako pes haski.

Vrabec
Oldřich Damborský

Vrabec cvrliká
na klátícím se akátu,

do toho hraje
Meluzíny muzika

Rachmaninovu sonátu.

Jdu zasněženou plání
přemýšlím o lásce šalebné,
plyšovým prstem ukazuje

varování,
že se zakopala na posty palebné.

Jdu zasněženou plání
přemýšlím o lásce podobojí,
měl jsem její dlaň v mé dlani
a teď jsem sám v plné zbroji.

Václav Petrásek se letos dožívá krásných 85 let



35číslo 3 BOŘETICKÉ LISTYProsinec 2024

Plán kulturních akcí na rok 2025 
MĚSÍC NÁZEV AKCE POŘADATEL DATUM 

LEDEN

Tradiční tříkrálová sbírka Farnost 5. ledna 2025

Myslivecký ples Myslivecký spolek 11. ledna 2025

Společenský ples Farnost 17. ledna 2025

Mistrovství Bořetic ve hře 
Osadníci z Katanu 

25. ledna 2025

ÚNOR
Reprezentační ples Republiky 
Kraví hora

Republika Kraví hora 8. února 2025

Krojový ples Chasa 22. února 2025

BŘEZEN

Dětský maškarák Fotbalisti 2. března 2025

Bořetická uzlovačka SDH Bořetice 8. března 2025

Ukliďme Kraví horu Republika Kraví hora 29. března 2025

DUBEN

Hodnocení vín Republika Kraví hora 13. dubna 2025

Velikonoční výstava vín Republika Kraví hora 20. dubna 2025

Pálení čarodějnic Kulturní komise 26. dubna 2025

KVĚTEN
Den otevřených sklepů Republika Kraví hora 31. května 2025

Turnaj tenisového klubu
Tenisový klub TK Bořetice 2012, 
z.s.

v průběhu května

ČERVEN

Den dětí Kulturní komise a obecní spolky 1. června 2025

Farní den (tentokrát na Vrbici) Farnost 8. června 2025

Školní akademie ZŠ a MŠ Bořetice 15. června 2025

Letní družební turnaj
Tenisový klub TK Bořetice 2012, 
z.s.

v průběhu června

Rodinný piknik v parku u kostela Farnost 22. června 2025

ČERVENEC
Pouť ke sv. Anně Farnost 27. července 2025

Big Head Open Přátelé Tenisového klubu v průběhu července

SRPEN

Stavění máje Chasa 1. srpna 2025

Předhodovní zpívání MS Svodničan a Kulturní komise 2. srpna 2025

Hody Chasa 3.–5. srpna 2025

Noční otevřené sklepy Republika Kraví hora 9. srpna 2025

Zarážení hory Republika Kraví hora 16. srpna 2025

ZÁŘÍ

ŘÍJEN

Běh za burčákem
Kulturní komise, SDH Bořetice 
a Republika Kraví hora

4. října 2025

Drakiáda SDH Bořetice 26. října 2025

Lampionový průvod Kulturní komise a SDH Bořetice 31. října 2025

LISTOPAD
Putování za mladým vínem Republika Kraví hora 1. listopadu 2025

Setkání seniorů Kulturní komise 23. listopadu 2025

PROSINEC

Vánoční jarmark Kulturní komise 6. prosince 2025

Setkání se sv. Mikulášem 
v kostele

Farnost 7. prosince 2025

Žehnání mladému vínu Republika Kraví hora 28. prosince 2025

Změny v kulturním kalendáři jsou vyhrazeny.
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SPORT

Činnost mladých hasičů
Než se rozepíšu o činnosti kroužku chtěl bych čtenářům Bořetických 
listů popřát krásný vánoční čas.

Začali jsme s trénovat nezvykle už o prázdninách, ale jen s postu-
pujícími do krajského kola v Běhu na 60 m s překážkami. Okolnosti 
nás donutily zajet také na cvičiště v Kobylí z důvodu nedostatku 
některých překážek. Příprava přinesla očekávaný výsledek, protože 
každý náš závodník zaznamenal zlepšení z okresního kola. V každé 
kategorii dorazilo 51 závodníků a prvních 10 postupovalo na repub-
likové kolo, které se konalo v Ústí nad Labem.

Naše umístění v kategoriích:
Mladší dívky – Poláková Sára, 41. místo / 21:35
Starší dívky – Secká Nikola, 44. místo / 18:22
Mladší chlapci – Langer Tomáš, 33. místo / 19:28

Viděli jsme ty nejlepší dravce z našeho kraje a musíme uznat, že 
máme ještě co dohánět, ale samozřejmě budeme rádi, když zase 
někdo od nás postoupí z okresního kola.

Pro naše děti jsme, za podpory sponzorů, pořídili nové dresy a tím-
to bych poděkovat firmám Lomax, Scott a Izo a Obci Bořetice za 
finanční dar. Moc děkujeme.

Naše první závody v nové sezoně měly být v září v Brumovicích, 
jenže se nekonaly z důvodu špatného počasí. Další závody se na-
štěstí jen odložily na další týden, také špatné počasí. A tak nás 
čekal „závodní víkend“. V sobotu 12. 10. jsme vyrazili do Ladné, kde 
pořádalo OSH Břeclav „Závody v hasičské všestrannosti a brannosti“. 
Mladší družstvo závodilo v sestavě Kolaříková Ema, Poláková Sára, 
Lacinová Tereza, Michna Antonín a Šálek Matyáš. Děti zvládly 3km 
trať v dobrém čase a na stanovištích nedělaly moc chyb, asi se na 
závody doma i naučily, a tak skončily na 3. místě z 11 družstev. 
I když s tím vedoucí moc nepočítali, postoupili na krajské kolo. Naše 
starší družstvo mělo dobrý čas na trati, jenže udělalo spoustu chyb, 
a tak se umístilo na 7. místě z 12 družstev.

V neděli 13. 10. jsme jeli na posunuté závody do Moravské Nové 
Vsi, na soutěž „Železný hasík“, to je soutěž tipu TFA pro mladé ha-
siče. Počasí už nebylo tak přívětivé jako předchozí den, občas i za-
pršelo, a tak čekání na naše výkony bylo dlouhé.

Naše umístění v kategoriích:
Přípravka – 10 závodníků
Kaňka Viktor, 8. místo – 3:01
Mladší dívky – 23 závodnic
Bendová Justýna, 6. místo – 1:47
Lacinová Tereza, 20. místo – 2:58

Mladší chlapci – 30 závodníků
Langer Tomáš, 6. místo – 1:49
Buchta Marek, 16. místo – 2:04
Michna Václav, 17. místo – 2:07
Stávek Kryštof, 25. místo – 2:30
Michna Antonín, 26. místo – 2:31
Kaňka Milan, 28. místo – 2:54

Starší chlapci – 23 závodníků
Vozar Marián, 10. místo – 1:54

Po postupu z Ladné jsme museli na krajské kolo udělat jednu po-
volenou výměnu v sestavě, z důvodu naplánovaného táboru. A tak 
s námi běžela Procházková Ema. Sraz u hasičky jsme měli už před 
sedmou hodinou, protože nás čekala hodinová cesta do Senetářova, 
okres Blansko. I když u nás svítilo slunce a bylo příjemně, na místě 
to vypadalo, že už má přijít paní zima. Ale byli jsme připraveni, vzali 
jsme si stan i s bočnicemi a trochu se tam nadýchalo a ve stanu 
bylo fajn. Na závody jsme byli připraveni, ale nedařilo se, jak bychom 
chtěli, asi tréma. A tak jsme skončili na 21. místě – poslední v naší 
kategorii. 

Ještě bych chtěl napsat, že jsme udělali na naší závodní ma-
šině kompletní generálku motoru, to byl asi náš největší výdaj 
za loňský rok. Ale také jsme dostali dotace od MŠMT, za které 
jsme pořídily nový stan, do starého už pomalu teklo a také no-
vou nastavitelnou bariéru (1,5 m/1,7 m/2 m). Za zbytek už jen 
drobnosti.

Ještě bych zmínil, kdo by chtěl rozšířit naše řady, může dojít na 
naše tréninky do tělocvičny v pondělí pro mladší (do 11 let) nebo 
ve středu pro starší (od 11 do 15 let) vždy od 17.30 do 19.00. 
Máme jen jednu podmínku, přijímáme děti, co jsou už školou po-
vinné.

Závěrem přejeme klidné a pohodové svátky vánoční, dětem boha-
tého Ježíška a všem v nového roce ať Vás provázejí jen samé dobré 
zprávy a události.

 Robert Šebesta, vedoucí mladých hasičůi
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Muži CELTICU podzimní štikou 
okresního přeboru  
Týden po bořetických hodech začala podzimní část sezóny 
2024/2025. Po skončení jarní části oznámili ukončení kariéry Ja-
roslav Otáhal, Jakub a Zbyněk Jamborovi a omezil činnost Lubomír 
Dufek. Z těchto důvodů a také proto, že je nutné naše mužstvo 
omladit, jsme chtěli dát šanci našim talentovaným dorostencům. 
Toto se nám však plně nepodařilo, protože dva nadějní mladí hráči 
s fotbalem „sekli“. Povedlo se nám však domluvit k nám přestup 
šikovného 19letého hráče Tobiase Spěváka z Velkých Bílovic, který 
v mateřském klubu pravidelně nenastupoval. První zápas jsme doma 
hostili Hustopeče, a jak už to poslední roky bývá zvykem, začátek 
soutěže nás nezastihl v moc dobré formě. Prohráli jsme rozdílem 
třídy 1:5. Následující kolo jsme zajížděli do Moravského Žižkova, kde 
mužstvo předvedlo výborný výkon a nečekaně vyhrálo1:3. Následo-
valo domácí derby s Velkými Pavlovicemi B/Starovičky a prohra 1:2, 
kdy jsme byli lepším týmem, ale bohužel jsme neproměnili šance. 
Následovala jasná výhra v Nosislavi 1:4. Po tomto kole výbor Celticu 
naznal že není spokojený s herním projevem mužstva a byl odvolán 
dosavadní trenér Dušan Magna. Vedením týmu byl pověřen Karel 
Mareš – trenér se zkušenostmi s trénováním ligové mládeže. Přesto 

jsme další kolo doma opět prohráli 2:6 s mužstvem Přítluky/Lednice 
B. Následující utkání jsme i přes dobrý výkon v Přibicích opět prohráli 
5:2. Dospěli jsme k názoru, že je v týmu malá konkurence a v posled-
ní přestupový den jsme přivedli dva hráče do pole – Denise Purriniho 
z FC Medlánky a Mariana Bandy z FC Svratka Brno. Oba hráči cca 
½ až ¾ roku nehráli, takže potřebovali dohnat herní a tréninkové 
manko. Dále k nám přišel jako mentor brankář se zkušenostmi 
z vyšších soutěží Pavel Plchut. A potom to přišlo! Na domácí zápas 
s Hlohovcem přišli většinou už jen ti nejvěrnější fanoušci, kteří pra-
vděpodobně očekávali další prohru. Jaké ale bylo jejich překvapení, 
když sledovali koncert Celticu a výhru 9:2. Následovala drtivá výhra 
0:3 na půdě do té doby 2. mužstva soutěže Moravské Nové Vsi. Dále 
domácí koncert s Ivaní 8:0. Následující kolo již sebevědomé mužstvo 
Celticu, zajíždělo na půdu rivala z Kobylí, kde předvedlo fotbalový 
uragán a už ve 3. minutě vedlo 1:0. Nakonec zápas skončil naším 
přesvědčivým vítězstvím 2:4. Poté následovaly jasné výhry doma 
s Drnholcem 3:0 a venkovní souboj o 2. místo tabulky a suverénní 
výhra v Křepicích 0:3. Po tomto zápase nám rozhodčí i domácí funk-
cionáři gratulovali k vynikajícímu výkonu a dotazovali se, zda máme 

Fotbalová mládež v Bořeticích
Podzimní část sezóny máme za sebou a pomalu se přesouváme 
z trávníků do tělocvičny.

Kluci trénují dál bez přestávky, protože je čekají po celou zimu 
přátelská utkání, turnaje a hlavně Zimní halová liga v Lužicích, která 
začíná 8. prosince a trvá až do února. Pro starší a mladší přípravku 
je k dispozici tělocvična v Kobylí a ve Velkých Pavlovicích a pro ty 
nejmenší tělocvična v Bořeticích.

Naši nejmladší kategorii (minipřípravku) si vzal letos na staros-
ti Jaroslav Otáhal. Pod jeho vedením kluci trénují 3× týdně a hrají 
spousty zápasů. Jde vidět, že fotbal v Bořeticích ty nejmenší kluky 
baví, protože se pravidelně schází na trénincích 8–10 dětí. Slovy 
trenéra minipřípravky Jaroslava Otáhala: „Kluci si zaslouží velkou 
pochvalu za přístup a docházku. Odehráli jsme i nějaké zápasy, kde 
si kluci vedli skvěle a na svůj věk všechno zvládají a navazují tak na 
úspěšné ročníky před námi!“  

Skvělých výsledků dosáhla mladší přípravka, kterou trénují Zbyněk 
Jambor a Jiří Hajda. Podařilo se jim z 11 zápasů 10 vyhrát a bohužel 
až ten poslední po vyrovnané hře o 1 gól prohrála.

Starší přípravku trénují Lubomír Dufek a Pavel Odstrčil, ta skončila 
sezónu s 3 výhrami, 1 remízou a 6 prohrami.

I v této sezóně máme mládež spojenou s Kobylím. Bořetice mají na 
starosti mladší a starší přípravky a Kobylí se stará o dorost, mladší 
žáky a starší žáky.

Zatím co nejmladších fotbalistů stále přibývá, tak ti starší, v do-
rosteneckém věku, mají bohužel jiné „zájmy“ a s fotbalem většina, 
i nadějných fotbalistů, skončí.

Velké poděkování patří nejen trenérům mládeže, ale i rodičům za 
podporu a vedení svých dětí ke sportu, za skvěle připravené hřiště, 
o které se stará Adam Ševčík a Ireně Dufkové za výborné párky 
v rohlíku a nachystané dresy na utkání.

 Lubomír Dufek, trenér starší přípravkyi

Mladší přípravka V. Pavlovice vs Celtic
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ambice postupovat do krajské soutěže. No a závěrečný podzimní 
zápas nás čekal na horké půdě Charvatské Nové Vsi, kam jsme za-
jížděli v dost oslabené sestavě bez nejlepšího střelce soutěže – Ad-
ama Springera (12 branek) a dalších hráčů základní sestavy (Otáhal, 
Purrini, Banda, Zálešák Jan, Sehnal Jan). Celkem nám tedy chybělo 
šest kvalitních fotbalistů a i přesto jsme po výborném, bojovném 
výkonu dokázali zvítězit s těžkým soupeřem 1:2. Nakonec tedy tým 
skončil po podzimu na výborném 2. místě s bilancí 9 výher a 4 pro-
her (z toho 7 výher z posledních 7 zápasů v řadě) a skóre 45:25. 
V druhé půlce podzimní části mužstvo předvádělo hru, která potěšila 
srdce věrných bořetických fanoušků. Jen kvůli špatnému vstupu do 
soutěže nejsme na úplném čele tabulky. Nyní můžeme konstatovat, 
že je mužstvo prakticky zachráněno a případně, pokud by byl mezi 
hráči zájem, přemýšlet o postupu do vyšší soutěže. V této věci by 
měli rozhodnout hráči a nový výbor, který bude zvolen na valné hro-
madě, která proběhne koncem ledna 2025. Za dosavadní výkony 
děkuji všem hráčům, trenérům a členům TJ kteří pomáhají s chodem 
týmu a organizací domácích zápasů, dále fanouškům a sponzorům 
za podporu.

Odehrané zápasy po podzimní části
Bořetice – Hustopeče  1:5 
Mor. Žižkov – Bořetice  1:3 
Bořetice – V. Pavlovice B/Starovičky  1:2 
Nosislav – Bořetice  1:4 
Bořetice – Přítluky/Lednice B  2:6 
Přibice – Bořetice  5:2 
Bořetice – Hlohovec  9:2 
Mor. N. Ves – Bořetice  0:3 
Bořetice – Ivaň  8:0 
Kobylí – Bořetice  2:4 
Bořetice – Drnholec  3:0 
Křepice – Bořetice  0:3 
Charvatská N. Ves – Bořetice  1:2

Tabulka po podzimní části OP Břeclav

Poř. Tým Z V R P Skóre Body

1. V. Pavlovice B/Starovičky 13 11 1 1 42:14 34

2. CELTIC Bořetice 13 9 0 4 45:25 27

3. Přítluky/Lednice B 13 8 1 4 47:27 25

4. FC Hustopeče 13 7 3 3 38:23 24

5. Křepice 13 7 0 5 22:21 21

6. Ivaň 13 6 1 6 20:32 19

7. Moravská Nová Ves 13 5 3 5 30:26 18

8. Přibice 13 5 3 5 25:24 18

9. Kobylí 13 4 4 5 33:28 16

10. Charvatská Nová Ves 13 4 3 6 24:31 15

11. Drnholec 13 4 2 6 20:34 14

12. Nosislav 13 2 4 7 16:26 10

13. Hlohovec 13 3 0 10 17:50 9

14. Moravský Žižkov 13 1 3 9 17:35 6

 Za TJ Sokol Bořetice – Luděk Glozai

TJ Sokol pořádá Silvestrovské derby (fotbal pro všechny) dne 31. 12. 2024 ve 14.00 na fotbalovém hřišti.

Celtic vs Ivaň

Sběratel s více něž 30letou praxí koupí a bezplatně ohodnotí  
starožitnosti všeho druhu. Např. obrazy, mince, zlato, hodiny, porcelán 

a další starožitnosti.  
Platím vždy hotově na místě. Nejlepší ceny od sběratele!  

Volejte 732 961 266.

Provozní doba obecního úřadu o Vánocích
středa 18. 12. 2024: 7.00–18.00 
pondělí 23. 12. 2024: 7.00–11.00

pondělí 30. 12. 2024: zavřeno
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Fotogalerie

Hladina Trkmanky během zářijových deštů, foto J. Michna

Hasiči pořádali v listopadu Hasičský neples s hamburgery, foto K. Otáhalová
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Fotogalerie

Deo Gratias na charitativním koncertě v Brumovicích, foto J. Michna

Rozsvítili jsme vánoční stromek, za který moc děkujeme 
rodině Valově, foto K. Otáhalová

Nové vybavení mobilních PC učeben v ZŠ Bořetice z projektu “Digitalizace 
a konektivita pro kvalitní vzdělávání v ZŠ a MŠ Bořetice”, foto J. Michna
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Z A C H O V E J M E  S P O L EČN Ě
K U L T U R N Í  P A M Á T K U
P R O  D A L Š Í  G E N E R A C E

BUĎ JAKO SVATÁ ANNA. 
I TY MŮŽEŠ BÝT PATRONEM
BOŘETICKÉHO KOSTELA.

V EŘ E J N Á  S B Í R K A  N A  O P R A V U
K O S T E L A  S V .  A N N Y  V  B OŘ E T I C Í C H

Fotogalerie

Naše jednotka vyjela pomáhat do povodní zaplavených 
Jeseníků, foto SDH Bořetice

Netradiční výjezd k požárů během hodového úterý, 
 foto SDH Bořetice.
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Společenský ples
Pátek 17. ledna 2025 od 20 hod. 

v kulturním domě Bořetice

K tanci i poslechu hraje DH Sokolka ze Šakvic. Občerstvení,

společenský program i bohatá tombola zajištěny.

Výtěžek plesu bude použ it na opravy kostela sv. Anny 
v Bořeticích (nová podlaha a mobiliář ,  sanace vlhkosti).

F a r n o s t i  

B o ř e t i c e ,  

K o b y l í  a  V r b i c e  

v á s  s r d e č n ě  

z v o u  n a

 

FFAARRNNOOSSTT  KKOOBBYYLLÍÍ  &&  JJEEDDNNOOTTAA  OORREELL  KKOOBBYYLLÍÍ  

WWWWWW..OORREELLKKOOBBYYLLII..WWEEBBNNOODDEE..CCZZ  

WWWWWW..BBOOKKOOVVKKAA..IINNFFOO 

WWWWWW..SSPPOOJJEENNEE--FFAARRNNOOSSTTII..WWEEBBNNOODDEE..CCZZ  
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Žáci 4. a 5. třídy se učí venku, foto Archiv školy

Mladí hasiči vyrazili na výlet za brněnskými hasiči, foto K. Otáhalová


